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A 100. születésnap
Nagy Ferencnét, az otthon lakóját köszöntöttük
100 év nagy idõ. Még végiggondolni is ne-

héz, mi minden történt körülöttünk, pontosab-
ban Nagy Ferencné Ilonka néni körül, s mi
minden zajlott a történelemben, amely a ma-
gyarság számára a sorsdöntõnek számító XX.
századdal elhozta az egyéni és nemzeti meg-
próbáltatások korszakát.

Nagy Ferencné, aki a vasvári idõsek ottho-
na lakója, mintha finoman barázdált arcredõi-
ben õrizné az idõ múlását. Nem panaszkodik,
amikor arról faggatják, hogy mi is volt a hosz-
szú élet titka. Egyszerûen annyit mond, hogy
�répát kell kapálni�. Mert a végeláthatatlan
sorok kapálása, a munka az, ami az embert él-
teti. Ez a remény segíti át a nehéz idõkben. 

Az Idõsek Otthonában szeptember 28-án
kedden délután nagy volt a sürgés-forgás, ami
érthetõ. Nagy Ferencnét köszöntötték 100.
születésnapján. Felköszöntötte lánya, az ott-
hon lakói, annak vezetése, Kovács Tilda al-

polgármester és a vasvári Napsugár Klub
Gergyéné Szakály Georgina vezetésével. A
klub fellépésével egyben hidat is épített a vá-

ros és az otthon között. A most kialakult barát-
ság � miként az idõs emberek mondanák � egy
életre szól.

(Folytatás a 2. oldalon)

Bendefy-emléknap a könyvtárban
100 éve született a jeles tudós

Október 6-án szerdán este fél 6-kor a Már-
cius 15. téren emlékezünk a világosi fegyver-
letételt követõ megtorlásra, az Aradon 1849.
október 6-án kivégzett 13 tábornokra.

Emlékezõ beszédet mond Gergye Rezsõ
képviselõ.

Az 1848�49-es szabadságharcban Vasvár
által kiállított honvédek emléktáblájánál ko-
szorú elhelyezésére van lehetõség. kérjük,
hogy a megemlékezés elõtt a helyszínen jelez-
ni szíveskedjenek koszorúzási szándékukat a
mûvelõdési ház munkatársainak.

Minden emlékezõ polgárt vár Vasvár Vá-
ros Önkormányzata.

Emlékezzünk!

Október 23-án, szombaton este 17 órakor
ünnepi megemlékezést tartunk a Városi Mû-
velõdési Házban.

Ünnepi beszédet mond Dr. Zágorhidi
Czigány Balázs múzeum igazgató, a megem-
lékezésen közremûködnek a Városi Zeneisko-
la növendékei.

Ezt követõen 18 órakor Marosics István
szobrászmûvész kiállításának megnyitására ke-
rül sor a Mûvelõdési Házban. A kiállítást Ilon
Gábor régész, a Savaria Múzeum igazgató-he-
lyettese ajánlja a nagyközönség figyelmébe.

Nemzeti Ünnep
� október 23. �

Szeptember 27-én a �Dr. Bendefy László
Városi Könyvtár� a 100 éve született tudósra
emlékezett. Ebbõl az alkalomból a könyvtár,
amely a jeles tudós hagyatékának is jeles gon-
dozója, emlékülést rendezett, amelyre hat elõ-

adót kért fel. A szépszámú közönség elõtt
megtartott elõadások méltó módon emlékez-
tek meg az 1904. augusztus 17-én, Vasváron
született mérnök pályafutásáról, munkásságá-
nak máig ható eredményeirõl.

Bendefy (Benda) László élete során mara-
dandót alkotott mind a mûszaki és természettu-
dományok, mind pedig más tudományokban,

szerencsésen ötvözve elméleti és gyakorlati is-
mereteit. Teljesítménye a tudománytörténet és
bibliográfia terén is kimagasló volt.

Indulására jellemzõ, hogy tizenéves gim-
nazistaként levelezésbe keveredett Cholnoky
Jenõvel, a hazai földrajztudomány akkori leg-
ismertebb professzorával, akitõl egy szemé-
lyes találkozás után � továbbtanulására nézve
� a következõ jó tanácsot kapta: �Ha ilyesmi-
re szántad el magad, ne a bölcsészkarra menj
földrajz szakos hallgatónak, hanem végezd el
inkább a mûegyetemet! Én is ezt tettem annak-
idején, s azóta is tapasztalom, hogy egy mér-
nökember egészen más szemmel nézi a Föld
felszíni formáit!�

Az elsõ elõadó dr. Horváth Sándor, a
Savaria Múzeum igazgatója, aki az �Ifjú
Benda László és a Vasvármegyei Múzeum�
címmel arról az idõszakról adott áttekintést,
amikor a fiatal mérnökhallgató a megyei mú-
zeum ásvány-, kõzet- és õslénytárának lett a
vezetõje, s aki az 1920-as évek közepén nagy
feltûnést keltett baltavári õslénytani ásatásai-
val. A korábbi kutatások eredményeinek fel-

(Folytatás a 7. oldalon)

Postaforgalmi
jubileum

A Béri Balogh Ádám Posta- és Bankforgalmi
Szakközépiskola jubilál. Az elmúlt 50 év törté-
néseit villantják fel a héten megtartott progra-
mok, amelyekkel az intézmény tanári kara, diák-
jai és a Magyar Posta Rt. az elmúlt fél évszáza-
dot idézi meg. A Hegyhát szívében, Vasváron fél
évszázada indult útjára a postaforgalmi képzés.
Az eltelt idõszak buktatóit sikerrel vette az intéz-
mény, s mára a postai mellett korszerû bankfor-
galmi képzést is meghonosítottak.

A programokról, az iskola történetérõl ké-
szült összeállítást lapunk 6. és 8�9. oldalán
adjuk közre.
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(Folytatás az 1. oldalról)
Nagy Ferencné Ilonka néni, négy gyermek

édesanyja, ám a sors úgy akarta, hogy kemény
élete legyen. A két fiú és két leány közül fia 20
évesen halt meg, majd férje, s másik fiúgyer-
meke is. A lányok közül egyikük a fõváros-
ban, másikuk Szombathelyen él. Látogatják
rendszeresen édesanyjukat. Ám az Uraiújfalu-
ban született Ilonka néni úgy döntött, hogy

szombathelyi életét vasvárira cseréli fel, mert
az otthonban a legpraktikusabb az élet. Így tud
segíteni leányán, akivel eddig a szombathelyi
parányi lakásban éltek együtt. Mert segíteni
kell ebben a nem túl könnyû, immár 21. szá-
zadi világban.

Nézem az ünnepi torta gyertyáit a fotón, s
magam is tûnõdöm, mi lehet a hosszú élet tit-
ka � ha van titka egyáltalán. S mivel Ilonka
néni nem panaszkodik nehéz sorsa ellenére
sem, azt hiszem, sikerült megfejteni titkát. A
kitartás, a munka, a meg-megújuló várakozás,
a jövõbe vetett hit és a szorgalom az, ami élet-
ben tartja az embert, és felruházza bölcsesség-
gel. Mert bölcsesség kell 100 év emlékeivel
együtt élni, immár itt Vasváron, az Idõsek Ott-
honában.

Ilonka Néni, Isten éltesse! 
� sok �

A 100.
születésnap

Október 4. hétfõ: Emlékünnepély. 
Résztvevõi az iskola diákjai, tanárai, a Ma-

gyar Posta Rt., illetve az oktatást támogató
gazdasági szervek, kulturális intézmények
képviselõi.

Az ünnepélyen iskolazászló-avatásra kerül
sor, a fenntartó részérõl Markó Péter, a Vas
Megyei Közgyûlés elnöke, a tulajdonos részé-
rõl Németh Zsolt, Vasvár város polgármestere
adja át a zászlót. 

A középfokú oktatás történetének 50 évét
villantjuk fel képekben, majd az iskola volt, il-
letve jelenlegi diákjainak mûvészeti bemuta-
tója következik.

Délután: az iskolatörténeti kiállítást meg-
nyitja Unger József, a középiskola tanára.

Október 5. kedd Iskola-és helytörténeti
vetélkedõ. Meghívottak a csepregi Nádasdy
F. Szakközépiskola, a körmendi Rázsó Imre
Szakközépiskola, a körmendi Kölcsey F. Gim-
názium, valamint a vasvári Kardos László Ál-
talános Iskola csapatai.

Október 6. szerda Indul az 50 km- es futás.
A B. B. Á. Gimnázium, Posta- és Bankforgalmi
SZKI tanárainak és diákjainak 50 km- es váltó-
futása.

Október 7. csütörtök Európai délután. 
Vendégeink: a szatmárnémeti német gim-

názium, a ceglédi Közgazdasági és Informati-
kai Szakközépiskola, a helyi általános iskola.
A csapatok egy-egy európai ország szokásai-
ból, kultúrájából hoznak ízelítõt.

A bemutatók után táncház lesz, európai né-
pek hagyományaiból. Vezeti: Parais István. 

Október 8. péntek Emlékülés, mely a tér-
ség szakmai délelõttje, melyre igazgatókat,
pedagógusokat, az iskolában az 50 év alatt
végzett, s pedagógussá lett diákokat várunk.
Az ülésen részt vesznek román és ceglédi ven-
dégeink is.

Elsõ részében tanárok, diákok elevenítik
fel élményeiket, összegzik az itt eltöltött
évek tapasztalatait. Majd 11 órától vendé-
günk Juhász József, az OM munkatársa, tan-
ügyirányítási  referens, akivel a közoktatás
helyzetérõl, a tanév aktuális feladatairól be-
szélgetünk.

Délután az öregdiák- találkozóra várunk
minden diákot, aki az elmúlt 50 évben Vasvá-
ron végezte a középiskolát. A találkozó során
az évfolyamok képviselõi emlékfát ültetnek az
iskola udvarán, lehetõség van az iskolatörté-
neti kiállítás megtekintésére, felelevenítjük az
elmúlt 50 év eseményeit képek és zene segít-
ségével. Az öreg diákok találkozhatnak volt
tanáraikkal és diáktársaikkal.

Az emlékhét eseményeirõl
részletesebben

Augusztus 27�28-án a Ficánkoló Óvoda
75. és 25. éves jubileumát az intézmény ál-
tal felvállalt A jubileumi ünnepségre érke-
zett vendégeket, elõadókat a városháza
nagytermében Kovács Lászlóné óvodave-
zetõ köszöntötte. Hangsúlyozva azokat az
értékeket, amelyek a mai gyorsan változó
világban is állandók kell, hogy maradjanak.
A játék, a dal semmivel nem helyettesíthetõ.
Andrásfalvy Bertalan professzor úr kérdé-
sére válaszolva pedig elmondta, hogy óvo-
dájukban az élõ mesének jut kellõ szerep, s
nem a személytelen videózásnak, televízió
nézésnek.

Mindezt olyan korban és úgy kell meg-
tennie a ma óvónõinek, oda, hogy a gyer-
mekek szülei mellett képes legyen az intéz-
mény azt az óriási felelõsséget is felvállalni,
amely a szülõk mellett rá hárul.

Nyugodtan kijelenthetjük, Vasváron fé-
szekmeleg környezetben valóban otthon
érezhetik magukat a ma óvodásai. 

A Városháza nagytermében az ünnep két
jeles meghívottja, Andrásfalvy Bertalan és
Nagy Gáspár Kossuth-díjas költõ, Csehi-
mindszent szülötte tartott elõadást.

Andrásfalvy Bertalan azokra a mára már
avíttnak titulált értékekre hívta fel a figyel-
met, amelyek nélkül elképzelhetetlen a
gyermeknevelés, az óvodában folyó munka.
A játék, az emocionális élmények meghatá-
rozóak, s nélkülözhetetlenek a mai társada-
lomban is. Az élõ mesét semmi nem pótol-
hatja.

Nagy Gáspár költõ felelevenítette gyer-
mekkora óvodai élményeit, amelyben a cse-
hi óvoda � kis szójátékkal élve � bár csehül
állt, a nyári óvoda olajos padlójának él-
ményvilága, az óvó nénik kedvessége még-
is mélyen elraktározódott tudatában. 

Az indíttatás, a gyermekkor meghatáro-
zó szerepét hangsúlyozva rámutatott azokra
az eseményekre, amelyek édesapja és nagy-
anyja révén mélyen élnek benne, s késõbb
költõi világának kialakulásában is meghatá-
rozónak bizonyultak, miként a saját gyer-
mekeitõl kapott invenciók is, amelyek gyer-
mekköltészetének kiteljesedéséhez vezet-
tek. (Lapunk terjedelmi okokból az elõadá-
sok közlésére csak lapunk novemberi szá-
mában vállalkozhat).

� sok �

Óvodai konferencia
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Kié a vasvári idõsek otthona, ki mûköd-
teti? Siker vagy kudarctörténet ez a beru-
házás? A helyi fiataloknak tud-e kínálni
építési telket a város, s ha igen, mennyiért
jutnak hozzá? � kérdeztük Németh Zsolt
polgármestertõl.

�Ha röviden kellene válaszolnom, azt mon-
danám, hogy szokatlanul ritka, vagy példa nél-
küli sikertörténet ez a beruházás. Ugyanis nem
tudok olyan városról, amelyik képes lett volna
készpénz nélkül ilyen volumenû beruházást
megvalósítani az elmúlt években. 

� Bõvebben kifejtve?
� A volt iskola épületének átalakítása és két-

szeresére bõvítésének eredményeként olyan
épületkomplexum jött létre, amely több mint
600 millió forintot ér. Ez a modern, mondhatni a
21. század elvárásainak megfelelõ szállodai mi-
nõség abszolút értelemben véve is európai szín-
vonalú. A régi felújított és az újonnan megépített
épületszárnyban helyet kapott 50 garzonlakás,
étterem, konyha, könyvtár és egyéb közösségi
létesítmények. Ez a 600 millió forint értékû épü-
let legalább 20 évig a város tulajdona, amit, ha
akarnánk sem tudnánk eladni ezen idõ alatt. A
város vagyona pedig több mint félmilliárd fo-
rinttal gyarapodott. 

A beruházáshoz � az elnyert pályázati pén-
zen túl � szükség volt a legutóbb kiválasztott
mûködtetõ közhasznú társaságnak legalább 30
millió forintjára is. Azonban ez a közhasznú tár-
saság szembesült azzal a problémával,  mint ar-
ról napjainkban az országos lapok is tudósíta-
nak, hogy jelentõsen megváltozik az emeltszin-
tû idõsek otthonának a finanszírozása. Többféle
kategóriát alakítanak ki. Van, amelyik kategóri-
ában önköltséges lesz az ellátás. Ebbõl kiszá-
míthatta a vállalkozó, hogy évente több mint
30�35 milliós nagyságrendû vesztesége kelet-
kezne a mûködtetésen, ha életbe lép ez a válto-
zás. Ezért kezdeményezte a mûködtetési szerzõ-
dés felbontását, amely azzal járt, hogy a szá-
munkra átadott 30 millió forintot elveszítette. 

�Miként került ennek az intézménynek a ke-
zelési joga a Vas Megyei Önkormányzathoz?

�A megyei önkormányzatot kerestük meg
azzal a lehetõséggel, kéréssel, hogy egy elké-
szült építményt gyakorlatilag átvehet, és is-
merve a megyében mûködõ idõsek otthonait,
látható, hogy ez a legjobb minõségû és kom-
fortfokozatú ilyen létesítménye Vas megyé-
nek. Ilyen korszerûen felszerelt otthon nincs
több, csak a vasvári. 

�A mûködtetés kérdésével ki kereste meg
a megyei önkormányzatot? 

�A megyei önkormányzatot mi kerestük
meg, s mivel egy kiváló minõségû, korszerû
intézményt kínáltunk neki, ezért vállalta an-
nak mûködtetését, és a vele járó évi több tíz-
milliós többlettámogatást is.

�Vasvár haszna hol van, hol lesz ebben a
történetben? 

�Összefoglalva azt mondhatom: A város va-
gyona egyetlen fillér felhasználása nélkül bõ-
vült egy 600 milliós épülettel, teremtettünk kö-
zel 60 munkahelyet, nõ a város lakossága
majdnem 100 fõvel, hiszen a bentlakók egyben
állandó vasvári lakosok is lesznek, akik után ál-
lami normatíva is jár. S mindezek mellett az évi
több tízmillió forintos többletet nem Vasvár vá-
rosa, hanem a megyei önkormányzat fizeti.

�Ha már az idõsek otthonát szóba hoztuk,
nem mehetünk el szó nélkül a fiatalok helyze-
te mellett sem. Ma Magyarországon rendkívü-
li terheket ró a fiatalokra a lakásépítés. Ehhez
telek kell, a növekvõ ingatlanárak is sújtják
azokat, akik építkeznek. Mit tud kínálni az it-
teni fiataloknak a város? Van-e közmûvesített
építési telek, s az mibe kerül?

�Lakótelkek kialakítását erre az évre sike-
rült elvégeznünk. S legnagyobb örömünkre
szolgál, hogy a Kismákfa felé vezetõ út mentén
már több ház építése is megkezdõdött. Az ön-
kormányzat jelentõs kedvezményt biztosít a la-
kótelkekhez, hiszen a megyében a legolcsóbb
városi vagy városkörnyéki telkek ezek. Ismere-
teim szerint 4�4,5 milliónál kezdõdnek a lakó-
telkek árai, Vasváron pedig 2 millió plusz áfa
összegben lehet telket vásárolni. A 2 millió fo-
rint magában foglalja az ottani közmûfejleszté-
si hozzájárulást is. Vagyis az építkezõknek nem
kell közmûfejlesztési hozzájárulást, csak szere-
lési költségeket fizetniük. Ami nem  szokvá-
nyos dolog az építési telkek kialakítása esetén.
Vagyis az önkormányzat � mondjuk ki � annyit
sem kér el ezekért a telkekért, amennyibe a
közmûvek kerülnek. Minden ezenfelüli költsé-
get önmagára vállal, illetve állami támogatás-
ból tud biztosítani.

De szólni kell arról az útkapcsolatról is,
amely itt megvalósul annak a szerencsés együtt-
mûködésnek köszönhetõen, amely beruházás-
nak keretében a Kismákfa felé vezetõ útkapcso-
latot a Vas Megyei Közútkezelõ Kht. egy jelen-
tõs beruházással javítja. Ennek kapcsán a Kis- és
Nagymákfára menõ út forgalmát  a megszélesí-
tett Vérmezõ utcára tereljük rá. Ezt a beruházást
az Állami Közútkezelõ Kht. végzi, amely beru-
házás szükséges volt ahhoz, hogy ezen a telekré-
szen építési telkeket tudjunk kialakítani. 

�Milyen támogatásra számíthatnak a drá-
gának egyáltalán nem nevezhetõ telkeken túl
a vasvári fiatalok?

�A város a telekvásárláshoz természetesen
szeretne további kedvezményt is adni. Az így
igényelhetõ önkormányzati támogatás összegé-
nek felsõ összegét 500 ezer forintban határoztuk
meg. Ezzel szeretnénk serkenteni és segíteni a
helyi fiatalok Vasváron való letelepedést.

� bodorkós �

Közérdekû kérdések
Aki válaszol: Németh Zsolt polgármester

A Petõmihályfai Önkéntes Tûzoltó Egye-
sület megköszöni mindazoknak a támogatását,
akik 2003. évi SZJA 1%-át részükre felaján-
lották. Az összegen 2 db C52-es nyomótömlõt
vásároltak. Egyesület elnöke

* * *
A Hegyhát Vidék Vagyonvédelmi Közala-

pítvány köszönetét fejezi ki mindazon szemé-
lyeknek és szervezeteknek, akik személyi jö-
vedelemadójuk 1%-át a közalapítvány számá-
ra ajánlották fel. A felajánlott 31.730 Ft fel-
használásra nem került, tartalékolva van a
közalapítvány bankszámláján.

Köszönet

A Vasvári Újság augusztusi egyik írásában
rosszallását fejezte ki egy csoport, mivel rö-
viddel az indulás elõtt nem tudták igénybe
venni a civil szervezeteknek vásárolt Ford
mikrobuszt.

A jövõben annak érdekében, hogy mindkét
oldal elkerülhesse az ilyen és hasonló kelle-
metlenségeket � IGÉNYLÕK ÉS ÖNKOR-
MÁNYZAT � tájékoztatjuk Önöket a kisbusz
igénylésének lehetõségérõl és módjáról:

� civil szervezetek, a város kulturális sport
és társadalmi közéletét valamely módon támo-
gató csoportok nyújthatnak be igényt a Ford
mikrobusz igénybe vételére,

� több igénylõ esetén az alpolgármester be-
vonásával egyeztetést tartunk az igénylõ cso-
portok között, annak érdekében, hogy a már
idézett eset ne ismétlõdjön meg. Ezért kérjük
Önöket, hogy baráti társaságok ne jelentkezze-
nek be civil csoportként, amint ez most is tör-
tént, ami közvetlenül az elutazás elõtt derült ki,
ami miatt az igénylést vissza kellett vonni.

Vasvár Város Önkormányzata 

Közlemény
� mikrobusz igénylése �

AZ AUTÓS � MOTOROS ISKOLA

INTENZÍV
SZEMÉLYGÉPKOCSI-,

MOTORKERÉKPÁR- ÉS
MOPEDVEZETÕI

TANFOLYAMOT INDÍT
folyamatosan

VASVÁRON
a Postaforgalmi Szakközépiskolában.

30% AZ SZJA-BÓL VISSZAIGÉNYELHETÕ!

TÁJÉKOZTATÁS: 94/51-19-51
Ny.sz: 18-0054-04 Alsz.: 0553
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A képviselõ-testület döntése értelmében
összevonásra kerültek a város közoktatási in-
tézményeinek konyhái. Pontosabban egy
konyha, a Kardos László Általános Iskola
konyhája látja el a bölcsõdei, óvodai és általá-
nos iskolai közétkeztetést.

A konyhán 700 adagot állítanak elõ napon-
ta (maximum 750 adag készíthetõ). Reggelit,
tízórait, ebédet, uzsonnát készítenek Vasváron
annak a generációnak, amely napjaink közin-
tézményeiben kap bölcsõdei, óvodai és iskolai
ellátást és napközit. Amikor ott jártam, finom
leves illat és pulykahúsból készült rántotta ké-
szült rizzsel. A tízóraira érkezett fiúk pedig jó-
ízûen falatoztak.

A konyha minõségét nem csak megkérdõ-
jelezni nem lehet, de egybehangzó vélemény,
hogy ezzel a konyhai összevonással jól jártak
az intézmények is. Ugyanis javult az ellátás
minõsége, az adagok nagysága. Mindez ho-

Napi 700 adag

Felhívás
Értesítjük a lakosságot, hogy október 7. és október 22. között TÜDÕSZÛRÕ

VIZSGÁLAT lesz Vasváron. A szûrés a 14 év feletti lakosság részére kötelezõ. A szû-
résre mindenki hozza el a TAJ- kártyáját. Kérjük, hogy saját érdekében mindenki
vegyen részt a vizsgálaton. A Kismákfán, illetve a Nagymákfán élõk a megadott na-
pok bármelyikén felkereshetik a szûrést, ugyanis technikai okok miatt a készülék
nem telepíthetõ ki Vasvárról.

Helyszín: Vasvár, Bartók Béla u. 4. Mûvelõdési Ház. SZÛRÉS NAPONTA 8�12-ig

Október 7. Október 8. Október 11.
Postaforgalmi Áchim A. u. Alkotmány u.
Szakközépiskola Ady E. u. Árpád tér
Kardos L. Ált. Iskola Alsóárokhegy u. Barabás I. u.

Arany J. u. Béke u.
Dr. Tretter L. u. Béri B. Á. u.
Hunyadi J. u. Budai N. A. u.
Pácsonyi u. Csokonai M.u.

Október 12. Október 13. Október 14.
Bartók B. u. Eötvös L. u. Mártírok u.
Bendefy L. u. Erdõslak Munkácsy M. u.
Derkovits Gy. u. Esze T. u. Nagyköveshegy u.
Dózsa Gy. u. Felsõárokhegy u. Németh A. u.
Pásztor u. Györgymajor Papmalmi u.

Gersei u. Péterfai u.
Gesztenyéshegy u.
Góré u.
Gyár u.

Október 15. Október 18. Október 19.
Ifjúság u. Vasúti u. Gyõrvári u.
Járdányi P. u. Vérmezõ u. Szentmihályfalvi u.
József A. u. Vörösmarty u. Újlaki u.
Köztársaság tér Hármashegy u. I-II-III.
Kõrösi Cs. S. u. Táncsics M. u.
Kisköveshegy u.

Október 20. Október 21. Október 22.
Szentmihályfalvi u. 9�38. Petõfi S. u. Kossuth L. u.
Petõfi S. u. 1�27. Március 15. tér Vasvári P. u.

Semmelweis I. u.

FIGYELEM!
A Nagymákfán élõk részére lehetõséget biztosítunk, hogy a Vasváron szervezett tüdõszû-

rést igénybe tudják venni. A rászorulók október 12-én kedden délelõtt 10 órakor a Vegyes-
bolt elõtt szállhatnak fel az önkormányzat kisbuszára. Nagyobb érdeklõdés esetén a busz
többször is fordul majd. Kérem, használják ki a lehetõséget egészségük érdekében!

POLGÁRMESTERI HIVATAL, VASVÁR

gyan lehetséges? A válasz egyszerû. Annál
gazdaságosabb egy adag elkészítése, minél
nagyobb tételben � mondhatni szériában � ké-
szül az étel. Épp úgy van ez, mint az autógyár-
tásban. Egy-két személygépkocsit nem érde-
mes elkészíteni, mi több kis tételben gyártani
sem gazdaságos. De nagy szériában, már nem
ráfizetéses az elõállítás. 

Az iskola konyháján elkészített ételt a töb-
bi közintézménybe egy erre a célra vásárolt és

az általános iskola által fenntartott (átalakított)
ételszállító furgonnal szállítják. � sok �

KÉPVISELÕI
FOGADÓÓRÁK
Gergye Rezsõ képviselõ az alábbi

idõpontokban és helyeken tartja képvi-
selõi fogadóóráját: október 25-én hét-
fõn 17 órakor a kismákfai klubban.
� november 29-én hétfõn 16 órakor a
Dr. Bendefy László Városi Könyvtár-
ban. Várom a tisztelt polgárokat!

Tóth Balázs képviselõ fogadóórá-
ját október 12-én és október 16-án
kedden délután 16-17 óráig tartja.
Helye: Körház, Regionális Innováci-
ós Iroda.
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Idén március 1-jétõl indult meg a termelés
Vasáron a volt ruházati üzem helyén létesült a
Goodnice Hungary Kft. (továbbiakban GNH

Kft.) üzemében. A helyi és tréségi munkaerõt
foglalkoztató cég 20 fõvel kezdte a munkát,
majd idén nyártól már két mûszakban immár
megduplázott létszámmal, 40 ember vesz
részt az ázsiai cég érdekeltségébe tartozó kft.
termelésben. Emellett 10 fõ alkalmi munkás is
segíti a vasvári felfutást, ami a tulajdonosok
szerint jól sikerült.

Mint ismert, az alkalmazottak számítógép
billentyûzetét látják el betûzettel (feliratozás), a
megrendelõ nyugat-európai ország nyelvének
és ábécéjének megfelelõen. A bérmunkában el-
készített számítógép-klaviatúrák európai piacra
kerülnek. Jó hír a munkavállalóknak és a trésé-
gi gazdaság képviselõinek, hogy a kifogástalan
terméknek és jó árfekvésnek köszönhetõen pi-
acbõvülésrõl adhatnak számot. Mindemellett a

GNH Fft. a híradástechnikai piac bõvülésének
lehetõségeit is tervezi. Ha minden az elképzelé-
seknek megfelelõen alakul, akkor a piacbõvü-
lés létszámbõvüléssel is jár.

A multinacionális cég menedzsmentje úgy
látja, hogy a betanított munkaerõt igénylõ ter-
melés bõvítéséhez a munkaerõpiac biztosítani
tudja a GNH Kft. igényeit. Ehhez a gazdasági
társaság piacnak megfelelõ bérezést nyújt.
Egyben nyitottak a munkavállalók kéréseire is
� tudtuk meg Hámori Adrienntõl, a cég veze-
tõjétõl. Családias légkörben folyik a termelés,
errõl lapunk munkatársai is meggyõzõdhetett,

mindenki mindenkit ismer, gyorsan reagálnak
a változásokra, s csak helyi és környékbelie-
ket, többségükben nõket alkalmaznak a beta-
nított munkakörben.

Az a multinacionális cég pedig, amely a ter-
melés és munkamegrendelés hátterében áll, az
élvonalba tartozik, s jelenleg a nemzetközi pia-
con a 3. helyet foglalja el, ami az itt élõket és a
cég alkalmazottait jogos reménnyel töltheti el.

� sok �

Nyártól két mûszakban dolgoznak
Bõvülõ piac, új munkahelyek Vasváron a Goodnice Hungary Kft.-nél

Konferencia a határon átnyúló együttmû-
ködésért címmel rendezték meg Szombathe-
lyen, szeptember 9-én az Ausztria-Magyaror-
szág INTERREG III A PROGRAM nyitókon-
ferenciáját. A programban az Európai Regio-
nális Fejlesztési Alap forrásaiból Magyaror-
szágon rendelkezésre álló keretösszeg 9 millió
euró. A program keretében megjelenõ elsõ pá-
lyázati felhívás Magyarországon október má-
sodik felében várható.

Az országos nyitókonferencia-sorozat célja
az INTERREG programok és a közeljövõben
megnyíló pályázati lehetõségek bemutatása. A
konferenciát követõen októberben a támogatás-
ra jogosult megyékben projektfejlesztõ képzé-
seket rendeznek, valamint a projektek felépíté-
sét bemutató és a pályázatok elkészítését segítõ
kézikönyv jelenik meg. A programsorozatot
Phare támogatással egy szakértõi konzorcium
szervezi a VÁTI Kht. irányításával.

Az INTERREG programok a Phare hatá-
ron átnyúló együttmûködéseket támogató

programjait váltják fel hazánk uniós csatlako-
zásának köszönhetõen. Az INTERREG Kö-
zösségi Kezdeményezés 1990 óta mûködik,
elsõsorban a gazdasági és társadalmi kohézió
erõsítését tûzi ki célul a határ menti együttmû-
ködések támogatásával. A 2000�2006-os
programozási idõszakban III. fázisába lépett
program most már kiterjed a nemzetek közöt-
ti és az inter-regionális együttmûködésre is,
egyben támogatni kívánja az Európai Unió és
a nem tagállamok közötti együttmûködést.

Az EU INTERREG forrásainak 50�80%-
át felhasználó INTERREG IIIA programban
prioritásként a határ menti térségek területi és
infrastrukturális egységének növelése, a pia-
cok integrációja és a helyi közösségek közöt-
ti együttmûködések erõsítései jelennek meg.
Az Ausztria-Magyarország INTERREG IIA
Program keretében támogatásra jogosult terü-
letek Magyarországon Gyõr-Moson-Sopron,
Zala és Vas megyék. A programban 4 osztrák
NUTS III területi egységbõl és Bécsbõl lehet

partnerszervezetet választani. A pályázók el-
sõsorban non-profit szervezetek közül kerül-
hetnek ki. A konkrét intézkedések felölelik az
idegenforgalom, közlekedési infrastruktúra,
környezetvédelem, humán erõforrás fejlesz-
tés, oktatás, képzés, tudomány, üzleti együtt-
mûködés területeit. A pályázók jól hasznosít-
hatják majd a Phare CBC programok kereté-
ben megszerzett tapasztalataikat, és tovább-
fejleszthetik az ott megkezdett együttmûkö-
déseket.

A program irányító hatósága az Osztrák
Köztársaság Szövetségi Kancellári Hivatala
Bécsben, a magyar oldali programmegvalósí-
tásért a magyar Terület- és Regionális Fejlesz-
tési Hivatal mint nemzeti hatóság felelõs. A
program Közös Technikai Titkársága meg-
osztva Bécsben, illetve a VÁTI Kht. Nyugat-
dunántúli Regionális Képviseletén mûködik.
A programmal kapcsolatos bõvebb informáci-
ók folyamatosan a www.interreg.hu oldalról
érhetõk el.

INTERREG programok
Újabb uniós pályázati források
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Vasvár modernkori történetéhez szervesen
kapcsolódik a középfokú oktatás története. A
Hegyháton évtizedek óta központi szerepet
játszik a középiskola, amely több ezer diákot
indított útjára. Az itt tanult fiatalok nemcsak
a megyébõl érkeztek, hanem a szomszédos
Zalából és Veszprém megyébõl is akadtak je-
lentkezõk.

A középfokú oktatás valójában az Állami
Óvónõképzõ kihelyezett oktatásával kezdõ-
dött a városban 1951-ben, majd pár év múlva
megszûnt. A gimnáziumi képzés az
1954/1955-ös tanévben indult, s kisebb-na-
gyobb megszakításokkal napjainkban is fo-
lyik. Mivel a Béri Balogh Ádám Gimnázium,
Posta- és Bankforgalmi Szakközépiskola,
Kollégium ez utóbbi jogutódja, az évforduló-
kat ez évtõl jegyezzük. Így értük meg az 50
évet, s emlékezünk öt évtized tanáraira, diák-
jaira, az intézményben korábban dolgozó
munkatársakra.

Ötven év öt napban

A jubileumi héten a múlt és a jelen kapcso-
lódik össze: az iskola szélesre tárja kapuit,
várja a régi tanárokat, diákokat, emlékeznek a
jelen generáció pedagógusai és fiataljai.

Az emlékhét rendezvényeirõl

Október 4. (hétfõ): Emlékünnepélyt ren-
deztünk

Résztvevõi az iskola diákjai, tanárai, a
fenntartó Vas Megyei Önkormányzat, a tulaj-
donos Vasvár Város Önkormányzata, a Ma-
gyar Posta Rt., illetve az oktatást támogató
gazdasági szervek, kulturális intézmények
képviselõi voltak.

Az ünnepélyen iskolazászló-avatásra ke-
rült sor, a fenntartó részérõl Markó Péter, a
Vas Megyei Közgyûlés elnöke, a tulajdonos
részérõl Németh Zsolt, Vasvár város polgár-
mestere adta át a zászlót.

A középfokú oktatás történetének 50 évét
villanttotuk fel képekben, majd az iskola egy-
kori, illetve jelenlegi diákjainak mûvészeti be-
mutatója következett.

14 órakor az iskolatörténeti kiállítást Unger
József, a középiskola tanára nyitotta meg, 12�16
óráig pedig alkalmi posta mûködött az iskolában.

Október 5. (kedd): Iskola- és helytörténeti
vetélkedõ 

Meghívottak a csepregi Nádasdy F. Szak-
középiskola, a körmendi Rázsó Imre Szakkö-
zépiskola, a körmendi Kölcsey F. Gimnázium,
valamint a vasvári Kardos László Általános
Iskola diákjainak csapata.

Október 6. (szerda): Indul az 50 km-es futás 
A B. B. Á. Gimnázium, Posta- és Bankfor-

galmi SZKI tanárainak és diákjainak 50 km-es
váltófutása.

Október 7. (csütörtök): Európai délután
Vendégeink: a szatmárnémeti német gim-

názium, a ceglédi Közgazdasági és Informati-
kai Szakközépiskola, a helyi általános iskola
csapata. A versenyzõk egy-egy európai ország
szokásaiból, kultúrájából adnak ízelítõt.

A bemutatók után táncház lesz, ahol euró-
pai népek táncaival ismerkedhetnek meg az
érdeklõdõk. Vezeti: Parais István. 

Október 8. (péntek):
9 órától Emlékülést tartunk, amelyen taná-

rok, diákok elevenítik fel élményeiket, ösz-
szegzik az itt eltöltött évek tapasztalatait. 11
órától Szakmai fórum: vendégünk Juhász Jó-
zsef, az OM munkatársa, tanügy-irányítási re-
ferens, akivel a közoktatás helyzetérõl, a tan-
év aktuális feladatairól beszélgetünk. Meghí-
vott vendégeik igazgatók, pedagógusok, az is-
kolában az 50 év alatt végzett, s pedagógussá
lett diákok. A délelõtti programokon részt
vesznek román és ceglédi vendégeink is.

Délután 14.30-tól az öregdiák-találkozóra
várunk minden diákot, aki az elmúlt 50 évben
Vasváron végezte középiskolai tanulmányait.
Fogadják tisztelettel a sajtón, médián, a felhí-
vásokon keresztül szóló meghívásunkat �
minden külön értesítés helyett!A találkozó so-
rán az évfolyamok képviselõi emlékfát ültet-
nek az iskola udvarán, lehetõség van az isko-
latörténeti kiállítás megtekintésére, feleleve-
nítjük az elmúlt 50 év eseményeit képek és ze-
ne segítségével, bemutatjuk az évfordulóra
készült jubileumi CD-t. Az öregdiákok talál-
kozhatnak volt tanáraikkal és diáktársaikkal.
A 70�80-as évek zenéi és Ferenc György ven-
déglõs teszi még kellemesebbé a délután han-
gulatát. Sok szeretettel várunk mindenkit!

A város és a szakközépiskola
ünnepe

Üdvözöljük Önöket!
A nyár elmúltával újra találkoztunk beteg-

társainkkal. Rövid idõ telt el azóta, de szá-
munkra soknak tûnt. Percek alatt benépesült
kicsi klubszobánk. Cukormérések, vérnyomás
és súlymérések után Kránitz Zsuzsa doktor-
nõnk arcán mosollyal nézegette az eredmé-
nyeket, volt akinek csökkent vagy éppen szé-
pen beállt a cukorszintje, akadtak olyan bete-
gek is, akinek sikerült felesleges súlyuktól is
megszabadulniuk. Természetesen a dicséret
mint mindig most sem maradt el. Átismételtük
az eddig tanultakat, és újabb tudásokra is szert
tettünk. Doktornõnk beszélt a gerincbántal-
makról, ami sajnos már népbetegségnek szá-
mít, független kortól és a munkavégzéstõl.
Elég egy rossz mozdulat, vagy hirtelen fordu-
lás, és már be is következett a baj. Hosszasan
elbeszélgettünk errõl a témáról is. 

A következõ hónapokban a meghívott ven-
dégeink között lesznek: urológus, szemész,
reumatológus, diabetológus.

Szeretnénk minél több szakorvost hívni,
hogy minél többen tanulhassunk.

Klubtalálkozóinkat minden hónap elsõ kedd-
jén 18 órakor tartjuk a Hegyháti Jóléti Szolgálat
Alapítvány Idõsek Klubjában. Minden kedves
érdeklõdõt szeretettel várunk.

Engedjék meg, hogy zárásul egy szép vers-
sel köszönjünk el Önöktõl.

�Szállj, szállj ökörnyál
Jön az õsz, megy a nyár,
Megy a nyár a nevetõs
Komorkodva jön az õsz.
Csillámló derekkel,
Sárga falevelekkel,
Szõlõvel, mosolygóval,
Fûre koccanó dióval.�

Találkozunk legközelebb október elsõ
keddjén, 5.-én délután 18 órakor a szokott he-
lyen.

Bazsóné Katka
Klubvezetõ

A diabetes
klub hírei

KÖNYV-
VÁSÁR

A �Bendefy-emlékhét� állandó prog-
ramjaként a Dr. Bendefy László Városi
Könyvtár által meghirdetett könyvárusí-
tás az állományunkból kiselejtezett
könyvekbõl a nagy érdeklõdésre való te-
kintettel október elsõ két hetében tovább
folytatódik.

Várjuk Önöket! Csütörtökön is
egész nap nyitva vagyunk!

Baba klub
Október 20-án, szerdán 10 órára a Mû-

velõdési Házba várjuk a kismamákat és ba-
báikat. A klubban rendszeres találkozási al-
kalmak nyílnak az édesanyák és gyermeke-
ik számára, ahol kicserélhetik tapasztalata-
ikat, információikat, tudásukat a gyermek-
neveléssel, a �kismama� lét örömteli és ne-
héz pillanatival kapcsolatban. A klubba
meghívunk majd szakembereket is külön-
bözõ, a gyermekneveléssel, gyermekegész-
ségüggyel, életmóddal kapcsolatos terüle-
tekrõl és számos más színes programot is
tervezünk késõbb, pályázati segítséggel.
Várjuk hát szeretettel az érdeklõdõket, kor-
határ nélkül a Mûvelõdési Házba. Bõvebb
felvilágosítás Kovácsné Köves Gabriella
védõnõtõl a 370-098-as telefonszámon
vagy Pogács Mónikától a 06/30/3519811-
es telefonszámon kapható.
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használásával 1927-ben jelentette meg elsõ
nagyobb lélegzetû munkáját �A baltavári õs-
lénytani ásatások 70 éves története� címmel.
Nagyobb vihart kavart �A Magyar Alföld õs-
története� (1929) címû könyve, amely az Acta
Sabariensa sorozatban látott napvilágot, ki-
váltva ezzel a múzeum vezetésének nemtet-
szését. A fiatal mérnök nem egy esetben anya-
gilag is támogatta saját munkahelyét, könyve-
inek bevételét a természettudományi rész fel-
szerelésére fordítva. Munkája közben kitartó-
an tanult, 1929-ben doktori diplomáját a buda-
pesti Pázmány Péter Tudományegyetemen
szerezte meg a földtani, földrajzi és õslényta-
ni tudományok körébõl. Ekkor már azonban
nem muzeológusként, hanem földmérõ mér-
nökként dolgozott, s 1931-tõl az Országos Há-
romszögelési Hivatal munkatársa lett.

Érdeklõdése ezt követõen a magyarság tá-
voli múltja felé fordult. Dr. Erdélyi István pro-
fesszor elõadása �Bendefy László magyar õs-
történeti kutatásai� címmel ezt a korszakot tet-
te mérlegre. (Az elõadás szövegét a professzor
távollétében dr. Bendefy István olvasta fel.)
Bendefy Lászlónak lehetõsége nyílott arra,
hogy két alkalommal is vatikáni levéltárban
kutathassa a volgai magyarok nyomát a 13.
században követõ Juliánusz barát expedíciójá-
ról. A megismert adatok csoportosításában és
elemzésében nagy hasznát vette térképezõi is-
mereteinek, s feltevése, miszerint Juliánuszék
átkelhettek a Volgán is, s a magyarság gyöke-
rei a Kaukázus vidékére is vezethetõk � ko-
moly tudományos vitákat váltottak ki a hazai
tudósok körében. Így azután egyes állításai-
nak cáfolatai is megjelentek, Marczali Henrik,
Gyõrffy György és Ligeti Lajos tollából. Ez
utóbbi érvanyagának jó részét elfogadva,
Bendefy néhány publikációjában az 1970-es
években újból foglalkozott keleten visszama-
radt magyar õseinkkel.

Dr. Brezsnyánszky Károly, a Magyar Álla-
mi Földtani Intézet igazgatója �Bendefy Lász-
ló földtudományokkal kapcsolatos tevékeny-
ségé�-t tekintette át. Bendefy a kezdetektõl
fogva különös vonzalmat érzett a Föld törté-
nete, a földkéreg évmilliók alatt bekövetkezett
változásainak feltárása, a geológia, a tektoni-
ka és geomorfológia iránt. Már az 1930-as
években fontos dolgozatokat jelentetett meg a
�Belsõkontinentális kéregmozgások Csonka-
Magyarország területén�, vagy �A magyar
föld szerkezete� címekkel. Ezen mûvei nem
csupán az egyetemi oktatás fontos segédtan-
könyvei lettek, hanem a síkvidékek tektoniká-
jának és geomorfológiájának szokatlanul új
megközelítésû alapmunkái. A kéregmozgások
kutatásának eredményeképpen született az a
térképe, amely az egyes hazai tájegységek
egymástól eltérõ mozgásának szemléletes át-
tekintését tette lehetõvé. Az elméletet a gya-

korlattal is összekötve meghatározó szerepe
volt a sóshartyáni sóskút feltárásában és hasz-
nosításának megindításában, tõle származott a
büki gyógyforrás �Közép-Európa legbõví-
zûbb hévízi kútja� címmel megjelentetett elsõ
tudományos értekezése.

Tevékenységének ez az oldala már átveze-
tett a következõ megemlékezésbe, amelyet
�Bendefy László munkássága a hidrológia te-
rületén� címmel dr. Stelczer Károlynak, a
VITUKI ny. igazgatójának írása, valamint sa-
ját személyes visszaemlékezése alapján Fejér
László, a Vízügyi Múzeum, Levéltár és
Könyvgyûjtemény igazgatója tartott. Bendefy
László 1959-ben került a VITUKI kötelékébe,
s lett így a vízügyi szolgálat megbecsült tudo-
mányos munkatársa. E szakterület nem állott
távol tõle, hiszen 1928-ban közreadta az �Õs-
vízrajzi kutatásaim matematikai rendszere� cí-
mû tanulmányát, s 1934-ben jelent meg egy
másik mûve �Kéregmozgások hatása Csonka-
Magyarország vízrajzára�. Elmondható, hogy
a vízügy, a vízfolyások és állóvizek történelmi
alakulása iránti érdeklõdés élete végéig elkí-
sérte. A VITUKI-ban töltött 18 éve alatt tudo-
mányos munkásságának két nagy területe
volt: egyrészt a Vízrajzi Atlasz sorozatának
egyes köteteiben az adott folyó vízgyûjtõje
földtani felépítésének, kéregszerkezetének, a
kéregmozgások szerepének és az évszázados
vízszintváltozásoknak bemutatása, másrészt a
két nagy magyarországi tó, a Balaton és a Ve-
lencei-tó kialakulásának fejlõdéstörténeti ku-
tatása. A Balaton vízszinttartásával kapcsola-
tos megállapításait �évszázadok félezer tér-
képének vallomásai� alapján fogalmazta meg.
Nálunk elõször õ vizsgálta a felszín alatti víz-
készlet kitermelésével okozott terepsüllyedést
a Debrecen környéki területek tekintetében,
valamint a földrengések és a bányabeli vízbe-
törések kapcsolatát.

Tudománytörténeti jelentõségû volt a hazai
vízrajzi felmérések kezdeteinek levéltári kuta-
tása, a magyar mérnökéletrajzok megírása.
Talán senki annyi idõt nem töltött ezekben az
években a nagy levéltárakban, mint õ és mun-
katársai. Bebizonyította mennyi kincs találha-

tó levéltárainkban elzárva, Csipkerózsika-
álomba merülve. Sokat írt, sokat kutatott. Az
eltelt évtizedek alatt egyes megállapításain
túllépett az idõ. A Balaton történeti vízállásai-
nak rekonstrukciója során erõs vitákba keve-
redett a régész Sági Károllyal, térképtörténeti

kérdésekben pedig Hrenkó Pál-
lal. Mindez nem von le semmit
technikatörténeti munkásságá-
nak értékébõl, hiszen aki ezekkel
a kérdésekkel kíván a jövõben
foglalkozni, nem kerülheti meg
Bendefy László mûveit, s kutatá-
sait vezérfonálként használhatja
az újabb tudományos eredmé-
nyek eléréséhez.

A vízrajzi mappációk kutatása
számára a hazai földméréstan
ezer ágába való szeretetteljes ga-
balyodást is jelentette. Nem volna
pályafutásának felvázolása teljes,

ha nem foglalkozott volna Bíró Gyula, a Geo-
déziai és Térképészeti Rt. vezérigazgatója
�Bendefy László szerepe a geodézia területén�
címû elõadása azzal a korszakos munkával,
amelyet Bendefy a háború utáni háromszögelé-
si rendszer kiépítése során végzett. 1949-ben õt
bízták meg a háborúban sok tekintetben meg-
rongálódott Országos Felsõrendû Szintezés lé-
tesítmény- és mûszerállományának pótlásával,
felújításával és korszerûsítésével. A szabatos
szintezés érdekében általa kidolgozott mérés-
technikai módszer jelentõsen csökkentette a
mérésekre fordított idõt, miközben a pontosság
növekedett. Nagy teljesítmény volt ez abban az
idõben, amikor számítógéprõl még hallani sem
lehetett. A mai technika természetesen túlhala-
dottá tette sok-sok erõfeszítését, de az alap-
pontrendszer ma is változatlanul a helyén áll.
Az alappontok közül nagyon keveset kellett
amiatt újramérni, mert annak idején nem jó
helyre telepítették, s a pont süllyedése, vagy
emelkedése meghamisította volna az eredmé-
nyeket. Bendefy itt végzett munkája során is
visszanyúlt a történeti alapokhoz, s húsz esz-
tendei kutatásainak eredményét vaskos monog-
ráfiába foglalva adták ki 1956-ban �A szintezé-
si munkálatok története Magyarországon
1820�1920�. Kiterjedt földméréstani kutatásai
adták az alapot a magyar geodéziai irodalom
bibliográfiájának összeállításához, amelynek
elsõ két kötetét még õ szerkesztette egybe.

A emlékülés végén Gyöngyösi Zsuzsanna,
a városi könyvtár igazgatónõje vetített képe-
ket a könyvtár mindennapjairól, s a város kul-
turális életében, s az ifjú nemzedék kimûvelé-
sében betöltött szerepérõl.

Ezt követõen a jelenlévõk megkoszorúzták
Bendefy László emléktábláját, amelyet szülõ-
házának (ma a Békesség-házának) falán állí-
tott az önkormányzat.

Fejér László

Bendefy-emléknap a könyvtárban
(Folytatás az 1. oldalról)
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Nem célom átfogó, mindenre kiterjedõ ér-
tékelést adni az elmúlt 50 évrõl. Felvillantok
emlékeket, fõleg csak a szépre emlékezem, ta-
lán nosztalgiázom.

Iskolánk bár vidéki, mindig is híres volt re-
latív szigorúságáról. Nyugodtan leírhatom,
hogy senkinek nem származott abból hátrá-
nya, hogy a mi iskolánkban végzett. Az itt ta-
nítók többségének a jól értelmezett
diákpártiság alapján vallott elve: Követelek
tõled, mert tisztellek. Érted haragszom, nem
ellened. Ezt fogalmazza meg röviden iskolánk

jelmondata is:
�Érted és ér-
tünk. Megérted
és megértünk.�
Az utóbbi évek
t a p a s z t a l a t a i
alapján ennek
tel jesüléséér t
n a p j a i n k b a n
mindnyájunk-
nak még többet
kell tennünk! 

Közel há-
romezer fõ vég-
zett nálunk az 50 év alatt. Levelezõ oktatás is
volt kisebb megszakításokkal, gimnáziumi,
postaforgalmi, szakmunkások szakközépisko-
lája tagozat. Többen egész családokat tanítot-
tunk már, nappalin is. A levelezõs oktatás bizo-
nyos színt hozott iskolánk életébe, kiegészítet-
te tevékenységünket. Az egy életen át tartó ta-
nulásban a továbbiakban meg kell találnunk a
helyünket, feladatunkat, lehetõségünket a fel-
nõttoktatás terén is. Az új típusú szakmai okta-
tás bizonyos értelemben már ide sorolható.

Az ifjúság régebben erõteljesebben kivette
részét a környezete alakításából, a különbözõ
társadalmi munkákból. Pl. a volt polgári isko-
la udvarának fásítása � a fürdõ melletti pla-
tánt és fenyõket õk ültették. Közremûködtek

a csónakázótó körüli sétaút kialakításában is.
Természetes volt, hogy az új épület udvarát
parkosították, majd gondozták. A salakos fu-
tópálya, két salakos kézilabdapálya és az iker
teniszpálya is az akkori diákság érdeme. Ezen
munkák szervezésében fõleg a Bognár házas-
pár emelkedett ki. Hõskorszak volt ez! Meg
kell említenem egy epizódot 1972 õszébõl. A
csónakázótó körüli terepet tisztítottuk, gazt
irtottunk. Új kollégaként ügyeskedve a száraz
kórót gyorsított eljárással� spontán tüzelés-
sel�  szerettem volna eltávolítani. A vészesen

elharapózó tüzet
igazgatóm bemutató
tûztipró tánca akadá-
lyozta meg, igaz fél-
cipõje bánta a várat-
lan fellépését. �Jutal-

mul� 1973-tól tûzvé-
delmi megbízott let-
tem, hogy a veszély-
érzetem jobban mû-
ködjön, sõt 1989-tõl

munkavédelmi, balesetvédelmi megbízott is
vagyok.

Iskolánkban a sportnak jó hagyományai
alakultak ki a Bognár házaspár jóvoltából. Ida
néni a nõi kézilabda megyei bajnokságban
szerepeltette leányainkat. A szép és ügyes lá-
nyainknak sok csodálója és több helyi kérõje
is akadt. Karcsi bácsi az atlétikának, gimnasz-
tikának nevelt odaadó sportolókat. A közel
egy évtizedig szereplõ erõs felnõtt kézilabda-
csapat is ebbõl a magból fejlõdött ki. A mai le-
hetõségek sokkal korlátozottabbak.

1973-tól bekapcsolódtunk az Országjáró
Diákok Köre mozgalomba. Rendszeresen tú-
ráztunk és tájékozódási futóversenyeken in-
dultunk több kategóriában. Öt évig vezettem a

15�25 fõs lelkes, kalandvágyó csapatot. A vo-
naton logikai feladatokat oldottunk meg, kor-
repetáltam, kártyáztunk. Bográcsban fõztünk,
szalonnát pirítottunk, daloltunk. Emlékezetes
a párnacsata a keszthelyi postás szállón. Téli
túrákon is részt vettünk, szánkóztunk. 1979-
tõl 1985-ig Németh László vezetésével még
hatékonyabb munka folyt. Fiatal kartársam
versenybíró, pályakitûzõ, térképkorrigáló te-
vékenységet is végzett. Kartárssá vált tanítvá-
nyaink, Erõss Attila és Király Bernadett még
pár évig éltették a hagyományokat, de anyagi-
ak és idõhiány miatt megszakadt a túrázás
ilyen formája.

A KISZ-t nem lehet nem említeni. A szerve-
zetek eleinte osztályokra épültek, késõbb verti-
kálisan, tehát minden évfolyamról voltak ta-
gok. 1973-ban Pablo Neruda chilei költõ nevét

vette fel az iskola KISZ szervezete. Az egyes
alapszervezetek nevei: Csók István, Derkovits
Gyula, Munkácsy Mihály, Radnóti Miklós,
Váczi Mihály. A mozgalom keretet és lehetõsé-
get adott a közösségi megmozdulásoknak,
egyéni aktivitásnak. Diákpolitikus vetélkedõk,
Ki tud többet (hamukázni!)a Szovjetunióról?,
késõbb Ki tud többet hazánkról?, érdeklõdési
körök, jelmezes bemutatók, éneklések, zenélé-
sek, rövid feldolgozások, elõadások a Mûvelõ-
dési Házban. A jutalmazások erõsítették a ver-
senyszellemet. Az ifjúsági mozgalmat segítõ
tanárok: Faragó János, majd Bérczes Éva 1972-
ig, Szanyi Istvánné 1976-ig, Unger József
1980-ig, Sági Zoltánné 1985-ig, Hömöstrei
Róbertné 1988-ig. 

Az Ifjú Gárda az új egyenruhákkal, a jó
megjelenésével, sok gyakorlással több me-
gyei, majd országos versenyt is nyert Szántó
Ernõ vezetésével, aki az MHSZ-ben is ered-
ményesen szerepeltette iskolánk csapatát.

Ez is, az is fél évszázad  történéseibõl
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1988 óta Unger Józsefné segíti az ideológiá-
tól, pártpolitikától megtisztult diákmozgal-
mat, a diákönkormányzat mûködését.

Meg kell emlékeznem a szántódi Postás
Üdülõtáborról is. 1974-tõl lehetõségünk volt
egy vagy több turnusban 20� 40 fõvel egyhe-
tes olcsó balatoni táborozáson részt venni. Di-
ákjainknak felejthetetlen élmény volt a
balatonföldvári vagy zamárdi diszkózás, a ti-
hanyi túrázás, a füredi séta, a vízi és vízparti
játékok. Sajnos, a MATÁV kiválásával, majd a
rendszerváltással, a Magyar Posta kényszerû
válságával kimúlt ez a lehetõség.

Az építõtáborról sem szabad elfelejtkez-
nem. Hanság, Kabhegy, Õrség, Villány,
Mezõkovácsháza, Bóly, Kiskorpád hozzájá-
rultak gyakorlati tapasztalatok szerzéséhez.
Fiataljaink kivették részüket az országépítés-
bõl: árokásás, kukoricacímerezés, szõlõkacso-
lás, sarabolás,�Tûzõ napfény, tikkasztó hõ-
ség, nyugtalan éjszakák, (kísértetek, kísérté-
sek, kísérletek), szóval nagy és fárasztó élmé-
nyek. Õsszel 3�5 napot a mezõgazdaságot se-
gítettük : cukorrépaszedés (Rábahídvég), szõ-
lõszedés (Bérbaltavár), alma vagy körteszedés
(Oszkó, Olaszfa, Egervár). Feltöltõdtünk gyü-
mölccsel, tönkrement a ruha és cipõ, keres-
tünk pár forintot, de élveztük a természetet.
Már ez sincs! Lehet, hogy a mai
ifjúságnak nem is hiányzik?
Megjegyzem, idén nyáron kör-
nyezetvédelmi táborban volt 20
fõ a Balaton partján. Munka és
üdülés összekapcsolva, szállás
és étkezés 2 hétig megoldva.

Irodalmi Színpad általában a
Mûvelõdési Házzal együttmû-
ködve dolgozott. Rendszeresen
szerepeltünk a nagyközségi,
majd városi mûsorokon is. Egy
középiskola mûvészeti képvise-
lõi az intézmény szavalói, szín-
játszói, zenészei, énekesei. Lel-
kes mûkedvelõkre, amatõrökre
mindig szükség lenne. Énekka-
runk is volt önálló, majd a városit egészítette
ki néhány aktivistánk. Néha kamarakórus jött
össze. Örömteli volt a tavalyelõtti újrakezdés.
E sajátos hangulatot megteremtõ mûvészeti
csoport mûködését, sõt ifjú zenészeink szerep-
lését ösztönöznünk kell.

Az Iskolaújságról is szólnom kell. Szántó
Ernõ kollégámmal sokat tettünk azért, hogy
stencyl sokszorosítógéppel 300 példányos lap
jelenjen meg 1974 végétõl évi 4�5 alkalom-
mal. Akkor még nem volt szövegszerkesztõ.
A magyartanárok által átnézett anyagot le kel-
lett gépelni, majd számolással tördelni és is-
mét legépelni. Az így elrendezett formájú ol-
dalakat lehetett végül szalag nélkül hártyapa-
pírra gépelni. Majd jöhetett a nyomás, szétvá-
logatás, másik oldalra nyomás, ismét váloga-
tás, majd összefûzés�Most minden technika
rendelkezésre állna, de néhány éve nincs diák-
csapat, aki határidõre anyagot szállítson. Hol

vannak a versírók, a diákviccek, az élménybe-
számolók, a kritikák, az eredménylista, az ál-
mok és vágyak? Hol a diákélet tükre? A hon-
lapunkon se nagyon találom, inkább képriport
dívik. Nincs igény? Nincs élet? Van, csak e ro-
hanó világban kevés idõ jut, marad �diákkró-
nika� írására. Igaz, az utóbbi években rend-
szeresen tudósítanak diákjaink, néha tanáraink
iskolánk eseményeirõl a Vasvári Újság-
ban, amely így kedvenc médiapartne-
rünkké vált. Kicsit miénk a szó abban
is�

Szólok a szabad szombatokról is.
1980-ig nem volt szabad szombat. A
kollégisták általában havonta egyszer
utaztak haza. Hét közben egy-egy cso-
port moziba vagy a Mûvelõdési Házba
ment. Hét végén az összes kollégista
moziba ment. Természetes volt, hogy a
lányainkhoz mindig csatlakozott leg-
alább annyi fiú. A moziban telt ház volt,
virágkorát élte. Az MHSZ is virágzott, mert
oda is jártak lányaink. Rendszeres volt a kö-
zös buli a Styl, cipõgyár, faüzem, Auras fiatal
brigádjaival. Mehetett a túrázás is, a hétvégi
sport, rendszeresen közremûködtünk a helyi
ünnepi mûsorokban is. Aztán 1980 õszétõl
minden második szombat szabaddá vált, a

kollégisták kéthetente jártak haza. Két év múl-
va már minden szombat szabad lett. Ismerjük
a hatását. Mindenki rohan péntek délben haza
vagy máshova� Szinte nincs idõ semmire.
Hétköznap alig lehet program. Nem tud vinni
minden kollégista még egyet valamelyik mû-
sorra vagy rendezvényre! Hétvégén? Buli bu-
li hátán � szerencsére még nem általános. Ki-
maradások, fáradtság, készületlenség, lemara-
dások, gyengébb tanulmányi eredmények. In-
gerültség és érdektelenség. Kedvezõtlen kor-
tünetek. Hova vezet az új módi? Ha elveszít-
jük a közösséget, elveszünk magunk is! Kiáb-
rándultság és magányosság a vége. Ezt nem
fogadhatjuk el. Meg kell találnunk a kivezetõ
utat, módszert, a társadalmi hátteret! Az isko-
lának élen kell járnia a megoldás keresésében,
de egyedül képtelen a megoldásra! Nem lehet
minden diák mellé pszichológust és szociális
munkást állítani!

Hivatali eskütétel, postás bálok, diákna-
pok, fordított napok, Jeli-túra, városerdei és
mákfai bolyongások, osztálykirándulások,
egészségügyi és szerelmes séták, futás a
�csótó� körül és a Szentkúton, postai gyakor-
lati élmények, tiltott helyek látogatása. Kelle-
mes és váratlan élmények. � Ugye milyen sok
mindenrõl nem írtam?

Az épületekrõl is ejtek pár szót. A volt pol-
gári iskola, gimnáziumi épület, majd kollégium
gyönyörûen felújítva Városi Rendõrkapitány-
ság lett. A zárda, majd általános iskola fele kol-
légiummá lett átalakítva, sajnos részben olcsó
és hibás kivitelezéssel. Fõleg a fürdõk kialakí-
tása, állapota okozott gondot. A kollégium kül-
sõ felújítása egy évtizedet késett, de 2002-ben
széppé varázsolták. Az iskola jelenlegi épülete
1966-ban cölöpökre, töltésre épült, amely az
alapszinten több helyen megsüllyedt. A
lapostetõ többször átázott, javításra szorult. A
nyílászárók egy részét már kicserélték. A
könyvtárterem tavaly, a második emeleti, átme-
neti kollégiumi rész felújítása, tantermek felújí-
tása az idén sikerült. A belsõ felújítás szükség-
szerû lenne, de gazdáink forráshiányosak.
Nemrég tudtuk meg, hogy városunk SAPARD-
pályázat révén 48 milliót nyert az iskolánk kül-
sõ megújítására. A 64,5 milliós összköltségbõl
a nyílászárók cseréjére, a homlokzati falfelület
javítására és színezésére, az esõcsatornák és a
járda felújítására futja. A kivitelezés a jövõ
nyáron valósulhat meg. A 25 %-os önrész vál-
lalása nem kis feladata a városnak, de egy régi
nyomasztó gonddal kevesebb lesz, és városké-
pileg is jelentõs változást eredményez.

Fotószakkört 1973�2001-ig vezettem. Cé-
lunk és feladatunk az emlékek megörökítése,
az élmények, a közösségi akciók képi doku-
mentálása volt. A fekete-fehér képeket telje-
sen mi készítettük. Látszik is az amatõrség, de
legalább látható a múltunk. Ehhez kellett a
folyton újrakezdés, a kezdõk vállalkozó
kedve, kitartása. Óriási anyagunk van � több
ezer fotó. Az utóbbi években már csak színes
felvételeket készítettem. Digitális anyagunk is
egyre bõvül. A fotókiállítás részben az iskola
történetét is tükrözi. A kiállítás az iskola II.
emeletén megtekinthetõ. Remélem, hogy min-
denki örömét leli benne.

Gondolatait Önökkel megosztotta, az
emlékek felidézésében segédkezett Unger
József, aki az 50 évbõl 32 évet vállalt.
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Szigorúnak, hivatalosnak, vagy talán hiva-
talinak tûnik a cím. A közösség érdeklõdésére
számot tartó, a közösséget, vagyis  mindenkit
valamilyen módon érintõ esemény vagy bármi
más �közérdekû�.

A köz vagy közösség érdeklõdése széleskö-
rû. Felöleli egész létünket és annak mindennap-
jait. Egyik ága a közjóléti tevékenység (tudom,
hogy ez is bürokratául hangzik, de ez a neve),
ami jelen van szinte mindenütt. Igaz így meg-

fogalmazva ritkán találkozunk vele. Hasznot
nem termelõ, de nem haszontalan dolgokról
van szó. Létesítmények, parkok, pihenõhelyek,
tartoznak ide. Közvetlen környezetünkre leszû-
kítve a Szentkútról, a Vaskapuról és a Jeli-kert-
rõl, ezek kapcsán felmerülõ gondokról szeret-
ném tájékoztatni az olvasót. Ahhoz, hogy be-
töltsék feladatukat, mûködjenek, sok mindenre
szükség van. Berendezésekre, padra, asztalra,
esõbeállóra, élõ munkára, aki vagy akik tisztán
tartják a létesítményt, kiürítik a szemétgyûjtõ-
ket, tavasszal tisztára söprik a sétautakat. Már-
is elérkeztünk az elsõ problémához. Szemét-
gyûjtõ ! Természetesen az is probléma, ha vala-
ki nem használja, és mindenfelé szemetel. Fur-
csán hangzik, de ez a kisebbik gond. Sokkal
rosszabb az, aki másra használja. Talán a mér-
téktelen TV-nézés hatására jól álcázott földön
kívüli harcost, alvilági gonoszt vél felfedezni
szegény szemétgyûjtõben. Támadás, rövid (és
egyoldalú) küzdelem, teljes megsemmisítés. A
támadó megdicsõül, rangot és megbecsülést
szerez önmaga és társa elõtt. Én így képzelem
el a �kis erdei kukák� tönkretételét. Tudom,
hogy furcsa és cinikus, de az sem kizárt, hogy
a valós oknál még így is értelmesebb. A Vaska-
pu Parkerdõnél kettõ, az Õsbükkös (Szentkút)
sétányain három, Jeliben kettõ áldozatáról tu-
dok jelenleg. A küzdelem még tart. Részünkrõl
biztosan, hisz újabb szemétgyûjtõket helyez-
tünk ki. 

A Szentkúton sétálók már látták a búcsú
elõtt felállított szép új esõbeállót. Hasonló ke-
rült kihelyezésre Szajkra a parkerdõ tölgyei
alá. A szépkivitelû építmény a régi többször
megrongált helyére került. Remélem szebb jö-
võ vár rá. 

A Vaskapu melletti történelmi tanösvény
kialakítása jelenleg is folyik. Korhû földkuny-
hó építése és egy �vasvári jellegû� vaskohó
készítése van folyamatban. Növények telepí-

tése, az autóparkoló továbbépítése és a séta-
utak kavicsozása is még az idei év feladatai
közé tartozik. Turisták, kirándulók, autós kí-
váncsiskodók keresik fel a sáncot nap mint
nap. Amíg komolyabb rongálás nem történik,
addig a látogatók sem alkotnak rossz képet ró-
lunk vasváriakról. Erre mindannyiunknak vi-
gyáznunk kell.

Az õsz megkezdte átformálni a tájat. Ilyen-
kor érkezik el a számvetés ideje a Jeli Arboré-

tumban is. A mérlegkészítéssel egy
idõben kezdõdnek meg az õszi
munkák. Rétek, sétautak, árokszé-
lek kaszálása, elszáradt fák kivágá-
sa, padok, korlátok, hidak felújítá-
sa, festése. 

Az idei õsz mérlegét bátran
mondhatjuk kiemelkedõnek. Az
áramosítás lehetõvé tette, hogy egy
modern mellékhelyiség-komp-
lexum épüljön és mûködjön a büfé

és a bejárat szomszédságában. Mivel ez egy
vízigényes létesítmény, a mélykút fúrása elke-
rülhetetlenné vált. 

2005 májusában az Országos Erdészeti
Vándorgyûlés legfontosabb színhelye lesz Je-
li.

Közel hétszáz erdész látogat megyénkbe
két napra. A szakmai programokat követõen
az arborétumban folytatódik a találkozó. Ilyen
nagy létszámú rendezvényre való felkészülés
hosszú idõt, sok munkát és sok pénzt igényel.

Ilyenkor megyénknek, Vasvárnak, a Jeli Ar-
borétumnak a legszebb arcát kell mutatnia,
hisz az ország minden részébe, sõt a szomszé-
dos országokba is elviszik a hírünket a részt-
vevõk. A felkészülés elkezdõdött. Megújulnak
a sétautak, menedékházak és a kerítések is. A
sírkert és környéke, a játszótér és a büfé, par-
kolók is csinosodnak. 

Ezen a rendezvényen kerül sor az
Ambrozy Múzeum alapkövének letételére is.

Érdekességképpen szeretném megjegyezni,
hogy 2004-ben több mint huszonháromezren
látogattak el az arborétumba.

Laki László

Közérdekû
�Az esemény jön és elsuhan,
s az emléknek száz ideje van.�

Weöres Sándor gondolata � melyet óvodai
évfordulós rendezvényeink mottójának vá-
lasztottunk � találóan mutat rá egy-egy ünnep,
nagyobb esemény lényegére. A felkészülés, a
ráhangolódás, majd elmúltával a felidézés,
visszaemlékezés valójában sokkal több, mint
maga az ünnep, része annak. Mint ahogy az il-
lõ köszönetmondás azoknak, akik a megvaló-
sításban bármilyen módon segítettek.

Nagy örömünkre a rendezvény igazi kö-
zös, városi ünneppé vált, amelyben sokan be-
kapcsolódtak támogatásukkal és a programo-
kon való részvételükkel.

Németh Zsolt polgármester úr támogatását
már a tervezés, készülõdés idõszakában érez-
hettük. Ez a jubileum volt a harmadik, óvoda
által rendezett kiállítás, melyet Õ nyitott meg.
A Kármentõ együttes tagjaival a �nagy� elõ-
adások közé illeszkedõ, méltó eseménnyé tet-
ték a megnyitót. Köszönet érte!

Köszönjük azoknak, akik rendezvényeink
helyszínein segítették �magától értetõdõen� a
megvalósítást. A Városháza évek óta helyet ad
az óvoda által szervezett elõadásoknak. A Mû-
velõdési Ház dolgozói � különösen Rajner
Ágota és Kassai József � már több óvodai ki-
állítás, rendezvény aktív segítõi voltak. A Mú-
zeum dolgozói jó néhány vendégünk várossal
való ismerkedését segítették. Az ünnepi alka-
lom tovább erõsítette eddigi kapcsolatainkat.
Külön köszönetet szeretnénk mondani azok-
nak, akik anyagilag támogatták rendezvé-
nyünket: Vasvár és Vidéke ÁFÉSZ, Karintia
Kft., Németh Térburkoló, Útépítõ és Építõipa-
ri Kft., SQS 2001 Kft., Tomaker Kft., Zágor-
hidi és Társa Kft.

Sokat köszönhetünk azoknak is, akik egyéb
módon segítettek gyermekeik óvodáskori raj-
zának �kölcsönzésével�: Drimmer Lászlóné,
Jóna Tiborné, Molnár Szilvia, Orbán Józsefné,
Smolczer Józsefné. Finom pogácsáival: Kónya
Imréné. A volt dolgozók vendéglátásában: De-
ák Lajosné és Tõke László.

A Ficánkoló Óvoda munkatársi közössége
nevében:

Kovács Lászlóné
óvodavezetõ

Köszönet
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A Hegyháti Jóléti Szolgálat Alapítvány
idén nyáron 3 tábort szervezett a térségi gyer-
mekek számára.

A 3 táborból kettõ napközi jelleggel a vas-
vári Teleházban került lebonyolításra az EDS
dolgozóinak kérésére, az õ illetve cégük támo-
gatásával.

Az elsõ EDS-s tábor június 21�25-ig, a
második augusztus 09�13-ig tartott. Összesen
19 gyermek vett rész a két táborban, melyek
azon céllal kerültek megszervezésre, hogy a
részt vevõ gyermekek hasznos ismereteket
szerezzenek a számítástechnika világában. Az
elméleti és gyakorlati ismereteket szabadidõs
tevékenységekkel tettük színesebbé. 

A részt vevõ gyerekek ennek keretében: lo-
vagoltak Alsóújlakon, kirándultak a Jeli Arbo-
rétumban, elsõsegély ismereteket szereztek az
iskolai védõnõ segítségével, sportoltak, filmet
néztek, kézmûves foglalkozás keretében elsa-
játították a szalvéta technikát, bepillantottak a
rendõrségi munka egy szeletébe, megtudták
hogy lehet számítógéppel zenét szerezni min-

denféle hangszert és zenei elõképzettséget
nélkülözve, kirándulás keretében megnézték
Kõszeg �nevezetességeit� � köztük a Patika
múzeumot, a Jézus Szíve Templomot, a várat
és Jurisics Miklós szobrát �, strandoltak a vas-
vári Termál-fürdõn és a kegyes idõjárásnak
köszönhetõen az utolsó együtt töltött napon
számháborúztak a Szent-Kúton, majd az Ala-
pítvány dolgozóinak meghívására elköltött
ebéd után egy régi magyar harci eszközt pró-
bálhattak ki: az íjat.

Mi igyekeztünk a táborok hetének prog-
ramjait úgy összeállítani, hogy az a résztvevõ
gyermekek számára hasznos, mégis érdekes
legyen, és egy kellemes nyári élményként ma-
radjon meg emlékükben.

Harmadik, Alapítványunk által szervezett
és a vasvári vállalkozók valamint magánsze-
mélyek által támogatott egy hetes tábort
Borgátán töltöttük július 04�10-ig, melynek
résztvevõi a Vasi Hegyháton élõ hátrányos

helyzetû családok gyermekei közül kerültek
ki. A borgátai táborban 21 gyermek vett részt,
melynek során különbözõ � a korosztályukat
érintõ � témakörökben hallhattak elõadásokat.
A tábori program tematikája prevenciós céllal
tartalmazott egészséges életvitel, sport általi
nevelés, drogmegelõzés és szexuális felvilá-
gosítás kérdéskörhöz kapcsolódó elemeket.

A program célja a társadalmilag elfogadott
viselkedési minták, egészséges életvitelhez
kapcsolódó ismeretek bõvítése, alkalmazása
volt. A programon keresztül közvetlen és
hasznos információkat szerezhettek, a közös
munka révén fejlõdött a csoporton belül az
összetartozás és a felelõsségtudat érzése. A
szerzett közösségi élmények hatására fejlõdött
az alkalmazkodó képesség, a tolerancia, a
rendszeretet, a csapatszellem.

A napi foglalkozások a következõ rendszer
szerint épültek fel: a gyermekek adott témakör-
ben elõadást hallgattak tõlünk. Az elõadás inte-
raktív formában zajlott, a résztvevõk a témához
hozzászólhattak, kérdezhettek, felhozhatták sa-

ját élményeiket. Mi arra
törekedtünk, hogy a gyer-
mekekben �ne maradjon
semmi� a témával kapcso-
latosan, adjanak ki ma-
gukból mindent. Ennek
megfelelõen az elõadások
inkább gyakorlati, mint el-
méleti jellegûek voltak.

Az interaktív elõadást
csoportfoglalkozások kö-
vették. Ezek túlnyomó-
részt szórakoztató szemé-
lyiségfejlesztõ játékok
formájában zajlottak. A
különbözõ csoportjátékok
a gyermekek fantáziáját,
kreativitását mozgatták

meg, és közelebb hozták egymáshoz a részt-
vevõket. A foglalkozásokat és elõadásokat
strandolással, lovaglással, rendõrségi bemuta-
tóval, bográcsozással, gyalogtúrával és íjazás-
sal gazdagítottuk.

Megítélésünk szerint a gyermekekkel való
foglalkozás gördülékeny volt, aktivitásukat a
tábor teljes idõtartama alatt sikerült fenntarta-
ni a különféle színes programokkal. A mai
korosztálynál �kritikus pontként� jelentkezõ
TV-nézés, számítógépezés mellõzésével sike-
rült felejthetetlen élményt szerezni a táborban
résztvevõ, szomorú sorsú gyermekeknek.

Számunkra a gyermekek részérõl a legna-
gyobb elismerést talán a tábort lezáró tábortûz
melletti búcsúest jelentette, ahol megfogal-
mazták, hogy nem szeretnének még hazamen-
ni, illetve, hogy jövõre is visszajönnek és
ugyanígy, ugyanitt találkozunk.

A résztvevõkkel a kapcsolat megmaradt,
azóta is folyamatosan keresnek bennünket:

beszámolnak új barátságaik alakulásáról, az
azóta közösen szervezett találkozásaikról, és
alig várják a jövõ nyarat � ahogy mi is!

Összefoglalva: sikeresnek értékeljük �nyá-
ri munkánkat�. Úgy érezzük, hogy célkitûzé-
seinket megvalósítottuk, és a visszajelzések
alapján jövõre is szeretnénk hasonló progra-
mokat, foglalkozásokat szervezni a gyerekek
számára.

Ennek elsõ lépcsõfokaként szeptembertõl
klubdélutánokat indítunk, mely elsõsorban a
táborokban részt vett gyerekekhez szól, de
minden érdeklõdõt szeretettel várunk szep-
tember 24-én 15 órától a vasvári Teleházban.

Ezúton is külön köszönetet szeretnénk
mondani mindazoknak, akik segítettek ben-
nünket a programok színesebbé tételében, és
azoknak, akik támogatták borgátai táborunk
megvalósulását, ezzel is lehetõséget nyújtva a
hátrányos helyzetû családok gyermekeinek
abban, hogy otthonuktól távolabb, egy felejt-
hetetlen hetet töltsenek szép környezetben, új
ismeretségeket, barátságokat kötve.

Hegyháti Jóléti Szolgálat Alapítvány
Családsegítõ és Gyermekjóléti Szolgálata

Térségi táborok a Hegyháton
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A képviselõ-testület megtárgyalta a bi-
zottságok munkáját, így az Egészségügyi,
Lakásügyi és Szociális Bizottság, valamint
az Oktatási, Közmûvelõdési és Sport Bi-
zottság és a település gazdálkodásával, fej-
lesztésével szorosan összefüggõ Pénzügyi,
Gazdasági és Városfejlesztési Bizottság 2
éves tevékenységét.

A képviselõ-testület szeptember 30-án meg-
tartott ülésén elõterjesztést fogadott el a város
féléves gazdálkodásáról. A beszámoló megálla-
pítja, hogy Vasvár város 2004 elsõ félévében
494 millió 927 ezer forint kiadást tervezett és
502 millió 953 ezer forint bevételt teljesített. A
kiadások 40,8%-os teljesítést mutatnak, ami ösz-
szességében kedvezõ. A bevételek vonatkozásá-
ban a teljesítés alakulása 41,4%, ami némi elma-
radást mutat a tervezetthez képest. A bevételek
között a legnagyobb arányt, 57,3%-ot a támoga-
tások, kiegészítések és átvett pénzeszközök jog-
cím jelenti, melynek összege 288 millió 22 ezer
forint. E bevétel az idõarányos teljesítésnél ke-
vésbé kedvezõen alakult. Ennek oka, hogy az
elõirányzatok között szerepel az Orpheus-prog-
ramhoz kapcsolódó támogatás idei évi üteme is.
Az SZJA normatív módon elosztott része pedig
7/13-ad arányban kerül az elsõ félévben az ön-
kormányzatok részére folyósításra.

Az elõzõ évi pénzmaradvány módosított
elõirányzata és felhasználása tartalmazza az
idei évi költségvetésben eredeti elõirányzat-
ként nem tervezett � 2003. évi tervezetet meg-
haladó iparûzési adóbevétel miatti � ÖNHIKI
támogatás � visszafizetését.

Érdekes kép tárul elénk a város intézmé-
nyeinek elsõ félévi bevételét vizsgálva. Ebbõl
megállapítható, hogy az intézmények közül a
Polgármesteri Hivatal 40,6%-os, az Egészség-
ügyi Alapellátó Intézmény 56,3%-os, a Kar-
dos László Általános Iskola 54,4%-os, a Fi-
cánkoló Óvoda és Bölcsõde 52,2%-os, a Vá-
rosi Mûvelõdési Ház 93,6%-os, a Vasi Hegy-
hát Településfejlesztési Társulás 14,6%-os, a
Dr. Bendefy László Városi Könyvtár 143,1%-
os, a Városi Zeneiskola 24,3%-os, Vasvár Vá-
ros Önkormányzata pedig 41,4%-os teljesítést
könyvelhet el bevételi oldalon. 

Ha ezzel szembeállítjuk a kiadási fõössze-
geket, akkor összességében 40,8%-os a fél-
éves kiadási mérleg. A kiemelt kiadási jogcí-
meken belüli elõirányzatok tekintetében jelen-
tõs, azaz a módosított elõirányzatot 35%-kal
meghaladó mértékû, illetve a költségvetés ere-
deti fõösszegének 2%-át elérõ vagy meghala-
dó értékû túlteljesítés nem található.

Bár a város gazdálkodása � lévén forráshi-
ányos költségvetésbõl kénytelen gazdálkodni
� s az államháztartás hiánya miatti bizonyta-
lanság is nehezíti e munkát, nem veszélyezte-
ti a város mûködését. Még akkor sem, ha meg-
szorító intézkedéseket kénytelen Vasvár, mint
annyi más magyarországi település is, fogana-
tosítani.

A testület az elsõ félévi gazdálkodásról
szóló beszámolót elfogadta.

A közmûvelõdési és sport bizottság mun-
kájának beszámolójánál elhangzott, hogy a bi-
zottság tagjai úgy látják, az általuk meghozott
javaslatok nem mindig esnek egybe a testület
döntéseivel, így annak érdekérvényesítõ ké-
pességén javítani kell. Gergye Rezsõ képvise-
lõ pedig kérte, miként a bizottsági ülésen is,
hogy a közmûvelõdés jelenjen meg karaktere-
sen a kistérségek életében és a térségi döntés-
hozatalokban. Kovács Tilda alpolgármester a
mûvelõdési bizottság gyenge érdekérvényesí-
tésére úgy reagált, hogy ez a terület a legna-
gyobb fogyasztó. A testületnek viszont a gaz-
dálkodás minden területén az egyensúly fenn-
tartására kell törekednie.

Egyben kiemelte, hogy a konyhai átszerve-
zés minden reményt meghaladóan jól sikerült.
A minõség és a mennyiség kifogástalan a böl-
csõdékben, az óvodákban és az iskolában is.
Ezzel a lépéssel jelentõsen javult e területen
az ellátás színvonala. (Lásd 700 adag címû
írásunkat.)

A testület elfogadta a beszámolót, hangsú-
lyozva a kistérségi együttmûködés serkentését
a kultúra terén is.

A szociális bizottság munkáját áttekintve
elmondható, hogy jelentõs anyagi ráfordítás-
sal igyekszik a város a szociálisan rászorulók
helyzetén javítani. Méltányossági közgyógy-
ellátást 159 fõ kapott, lakásfenntartási és fûté-
si támogatást 43 fõ (elutasítva 13 fõ), s július-
ban a folyósított ápolási díjak felülvizsgálata
is megtörtént 6 fõ esetében. A bizottság jó
munkáját mi sem bizonyítja jobban, mint az a
tény, hogy az eltelt két évben döntéseit csupán
két esetben fellebbezték meg. Fabók Tibor, a
bizottság elnöke elmondta, hogy a bizottság-
hoz és annak vezetõjéhez bizalommal fordul-
nak a vasváriak, s kiváló a kapcsolat a hivatal-
lal is. Hisz ezt a munkát csak együttes odafi-

gyeléssel lehet lelkiismeretesen ellátni. A tes-
tület a beszámolót elfogadta.

Zágorhidi Czigány Csaba, a városfejleszté-
si bizottság elnöke írásos beszámolójában el-
mondta, hogy az elmúlt idõszakban az ügyek
jelentõs része ingatlanokkal kapcsolatos volt.
Nõtt a környezetvédelem szerepe, tovább ja-
vult a település tisztasága, csökkent az illegá-
lis szemétlerakók száma. A szennyvíztisztító
telep megépülése jelentõs elõrelépés, ám ko-
moly igény mutatkozik a csatornahálózat bõ-
vítésére. A bizottság kihangsúlyozta, hogy a
város fejlõdése érdekében fontos egy jó rende-
zési terv készítése. A beszámoló kiemelte,
hogy munkájuk elmúlt 2 évében kiegyensú-
lyozott tevékenységet folytattak, a döntések
meghozatalát politikai okok, szempontok nem
motiválták. A testület a beszámolót elfogadta.

Hosszasan hallgatta a testület, majd vélemé-
nyezte és javaslataival egészítette ki Vasvár Te-
lepülésfejlesztési Koncepcióját, amelyet Ko-
szorú Lajos az M-Teampannon Kft. tervezõje

és Szabó Júlia tervezõk készítettek. (A részletes
koncepció � miután a tervezõk a szükséges kor-
rekciókat elvégezték � az intézkedési tervvel
együtt felkerül Vasvár új honlapjára is.)

A koncepció taglalta Vasvár természeti
adottságait, kihangsúlyozva az élhetõ város,
és a közeljövõben az M8-as és M9-es gyors-
forgalmi utak csomóponti kiépítésével párhu-
zamosan jelentkezõ logisztikai szerep jelentõ-
ségét. Felhívta a figyelmet a város adottságai
közül nem csak a Hegyhát kimagasló pontjai-
ra, hanem a helyi szõlõhegyre is. Bár a kon-
cepcióban a tervezõ � épp az élhetõ övezet ki-
szélesítését célozta meg � egyfajta társas csa-
ládi házas övezet kialakításával, ám ezt a tes-
tület tagjai nem tartották szerencsésnek. Mint

Önkormányzati ülés
Bizottságok tájékoztatója, új rendezési terv; védve, megõrizve fejleszteni

Vasvárt, megbízás a város honlapjának szerkesztésére, élénkülõ bérlakás-piac

Féléves gazdálkodás

Az Oktatási, Közmûvelõdési és
Sport Bizottság munkája

A Pénzügyi, Gazdasági és Város-
fejlesztési Bizottság összegzése

Településfejlesztési koncepció

Az Egészségügyi, Lakásügyi és
Szociális Bizottság tevékenysége
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A Haza szép
E címmel útjára indított közéleti be-

szélgetés-sorozat október 6-án este 7-
kor folytatódik Vasváron az üzemen kí-
vüli Zöldfa vendéglõben.

Vendégek: Garamvölgyi György
népmûvelõ, Németh Zsolt sportoló,
Koltay Ferenc vállalkozó és Borsics Ba-
lázs tanuló.

Színes diplomák
A tanévnyitó ünnepség keretében

Hollósy László iskolaigazgató adta át
több évtizedes pedagógiai munkájuk el-
ismeréseként azokat a diplomákat, ame-
lyeket a pedagógiai szakzsargon csak
színes diplomákként tart számon.

25 éves munkájáért jubileumi jutal-
mat kapott Botfa Istvánné.

30 éves munkájukért jubileumi jutal-
mat kaptak: Kovács Jánosné, Módli
Istvánné, Németh Lászlóné.

Rubin diplomát vehetett át Zöld
Gáborné, aki 70 éve szerzett pedagógus
diplomát. Vas diplomát kapott dr.
Kabay Lajosné, aki 65 éve kezdte peda-
gógusi pályáját, s gyémánt diploma elis-
merésben részesült Treplán Gizella, aki
60 éve szerzett pedagógusi végzettsé-
get. Gratulálunk!

Áramlatok
Szeptember 17-én este �Áramlatok�

címmel nyílt fotókiállítás a Mûvelõdési
Ház galériáján. A képanyag a magyar
Mûvelõdési Intézet által meghirdetett
nemzetközi fotópályázat díjnyertes
munkáit tartalmazza.

A tárlatot Zágorhidi Czigány Csaba
építész, a képviselõ-testület tanácsnoka
ajánlotta a nagyközönségnek. Közremû-
ködött Szabó Zoltán, a Zeneiskola igaz-
gatója.

mondták, Vasvárnak meg kell õriznie könnyen
áttekinthetõ és zsúfoltságmentes település-
szerkezetét.

A koncepció kiemelten foglalkozott a fürdõ,
kemping és Szentkút övezettel. Érdemi válto-
zást sürgetve a fürdõ és környéke természeti ál-
lapotában és a beruházás élénkítése terén. Utób-
bi � a meglévõ fõtéri és domonkos kolostort is
magában foglaló történelmi városközpont reha-
bilitációjának is köszönhetõen � jelentõsen nö-
velheti Vasvár turisztikai vonzerejét.

E cél érdekében meg kell vizsgálni, miként
lehetséges a Rábára való lejutás, s milyen ke-
retek között tágítható a jelenlegi ipari park.
Ugyanis komoly igény esetén � mint amilyen
mondjuk a jánosházi csomópontban kialakí-
tott Leier-féle cégközpont, 7�9 hektáros terü-
leten történõ beruházása � Vasvár ipari parkjá-
nak területei hamar elfogynának.

A közlekedési csomópont kiépítéssel kap-
csolatban elhangzott, hogy az Európai Unió
már nem igazán mutat hajlandóságot a közút-
fejlesztésre. Helyette a vasútfejlesztést része-
síti elõnyben. Felméréseket végeztek a jelen-
legi vasút terhelhetõségérõl, s egy Graz, Zág-
ráb, Rijeka (Fiume) tengely kiépítését, úgy tû-
nik, szívesen támogatnák.

A testület, meghallgatván a koncepciót,
úgy vélekedett, hogy nem szeretné, ha Vasvár-
ból egyfajta zsúfolt település válna, ezért a
mostani szerkezet megtartása � úgymond �
kötelezõ házi feladat, miként a történelmi vá-
rosmag további rehabilitációja. Egyben kérte
a terv készítõit, hogy a most elhangzott elkép-
zeléseket már tartalmazza a tervkorrekció.

A testület ugyanakkor elismerte, hogy a
készítõk rendkívül jól határozták meg a tele-
pülés karakterét, s számtalan olyan fogyaté-
kosságra világítottak rá, amit a helyben élõk
nehezen vesznek észre.

Az önkormányzat foglalkozott az elektro-
nikus információhordozóval, a város honlap-
jával. Megbízott egy megfelelõ szoftverrel és
hardverrel rendelkezõ internet-szolgáltató
körmendi céget a honlap telepítésével. A meg-
bízást olyan cég kapta, amelyik a piacon szol-
gáltatását reális és elérhetõ áron kínálja a vá-
rosnak. Az információ-feltöltéssel, annak saj-
tószolgáltatási teendõinek ellátásával pedig
Bodorkós András szerkesztõ-újságírót bízta
meg. E szolgáltatást a szerkesztõ az árajánlat
értelmében január 31-ig 27 ezer forint plusz
áfa díj ellenében végzi.

A képviselõ-testület megvitatta azt a doku-
mentumot, amely arról határozott, hogy Vas-
vár mint jogi személy csatlakozik a Pannon
Közösségért Egyesülethez, melynek célja,
hogy sikeresen lobbizzon az EU-s források el-

nyeréséért, s csökkentse az egyre nagyobb
méreteket öltõ centralizált pénzelosztást, mely
tovább mélyíti a fõváros és vidék ellentétet, s
hátrányos helyzetbe hozza a Nyugat-Pannon
Régió önkormányzatait, településeit.

Vasváron � ellentétben azokkal a települé-
sekkel, amelyek a rendszerváltást követõen el-
adták bérlakásaikat � mintegy 150 bérlakás
van a város tulajdonában. Erre azért is szük-
ség van, mert ennek segítségével a település
biztosítani tudja mindazon fiatalok lakáshoz
jutását, akik fontos szerepet töltenek be a tele-
pülés gazdaságában és a város jövõje szem-
pontjából, ezzel is fokozva Vasvár piaci mun-
kaerõ-képességét. 

Eddig a meghirdetett bérlakásokra kevés
jelentkezõ volt. Most úgy tûnik, megmozdult
a bérlakás-piac. A testülethez és a szociális bi-
zottsághoz 6 bérlakásra adtak be pályázatot,
amit a testület piaci viszonyok alapján bírált
el, s juttatott így hat pályázót bérlakáshoz.

A fenntartó önkormányzat megtárgyalta a
Kardos László Általános Iskola kirándulási tá-
mogatásának kérdését is. A Közoktatásról
szóló 1993. évi LXXIX. sz. többször módosí-
tott törvény azt mondja ki, hogy a fenntartó
önkormányzat csak olyan tanulmányi kirán-
dulást köteles támogatni, amelyet az iskola
pedagógiai programjában � e törvény értelmé-
ben � szerepeltet. Viszont e támogatott kirán-
dulások pénzügyi fedezetét a szülõktõl nem
kérheti az iskola. Ha nem szerepel a pedagó-
giai programban a tanulmányi kirándulás, de a
szülõk ennek támogatásáról döntenek, ezt
megtehetik. Ám az iskolaszék a szülõk által
ily módon támogatásban részesített kirándulá-
sok értékének felsõ határát megszabhatja. A
testületi ülésen elhangzott, hogy a 2 napos ki-
rándulások túlóráját kifizették a pedagógusok-
nak, amely a fenntartó önkormányzatra nem
kis terhet rótt, ugyanis ennek összege eseten-
ként elérte az 50�55 ezer forintot is. A kirán-
dulások támogatása tanulónként átlagosan
2000 Ft-os költséget jelentett a fenntartó ön-
kormányzatnak.

� bodorkós �

Csatlakozás a Pannon
Közösségért Egyesülethez

Vasvár honlapja

Iskolai kirándulások

Élénkülõ bérlakás-piac

A 2003-ban megrendezett I. Kuruc Fesztivál-
nak határainkon is átívelõ híre ment. Így nem
meglepõ, hogy idén � bár sokkal szerényebb kere-
tek között � de a település ismét megülte a gyõz-
tes csata ünnepét, s a határon túlról, épp Ausztriá-
ból, Ilzbõl érkezett delegáció Renate König pol-
gármester vezetésével. E látogatással szimboliku-
san is kezet nyújtva, megbékélést kérve az egyko-

ri kurucok leszármazottaitól. Miként Renate
König hangsúlyozta, a két nép az elmúlt századok-
ban, közös történelme során már többször megtet-
te ezt a közeledést. Beszédét nagy taps követte.
Kutszegi István a Megyei Közgyûlés ünnepi szó-
noka is ezt a megbékélést emelte ki, hangsúlyozva
a határokon átívelõ, a határok nélküli Európa új
történelmi távlatokat nyitó lehetõségét.

II. Kuruc Fesztivál, Gyõrvár
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Vasvár egyik jellegzetes és közismert
színfoltja, hétvégi családi, ünnepi, lakodalmi
alkalmak városi és térségi zeneszolgáltatója
a korábban kétfõs, ma három fõsre bõvült ze-

nekar, a Kócos ördögök. A jubileumra jóté-
konysági bált szerveznek a zenekari tagok.
Herczeg Józseffel és Papp Zoltánnal a kezde-
tekrõl és a tervekrõl is beszélgettünk:

� VÚ: Mit is kell tudnunk a tervezett
koncertrõl?

� P.Z: A koncerttel összekötött báli mulat-
ságot az együttes 15 éves megalakulása al-
kalmából szervezzük. A bál bevételét a Vas-
vári gyermekekért alapítvány számára ajánl-
juk fel. Szereplõket is meghívtunk, az általá-
nos iskola énekkarát, valamint a Kármentõ
zenekart és az Alapfokú Néptánciskola kis
táncosait. Október 16-án a Mûvelõdési Ház-
ban lesz a rendezvény. Este fél nyolckor kez-
dünk, és másnap hajnali négyig tervezzük a
mulatságot. Sok támogatónk van a törekvé-
sünkben. A Mûvelõdési Ház, a Polgármeste-
ri Hivatal és a Savaria Tourist Iroda, ahol elõ-
vételben kaphatók jegyek a bálra.

� VÚ: Milyen zenéket terveznek?
� P.Z: A 15 éves repertoár minden sike-

res darabját. De eleme lesz a mûsorunknak
a mai legnépszerûbb slágerek sora is. Na-
gyon gazdag programot tartogatunk a ven-
dégeinknek.

� VÚ: Hogy történt és történik a zene-
darabok kiválasztása?

� P.Z: Rádióból, tv-bõl, az internetrõl ke-
ressük és választjuk a legnépszerûbb nótá-
kat. Fontos jellemzõnk, hogy élõben játsz-
szuk a zenéinket, élõ hangszerekkel, semmi
felvett vagy play-back módszert nem alkal-
mazunk soha. Talán ennek is köszönhetõ az
együttes sikere.

� VÚ: Hol gyakorolnak és hogy születik
meg a zenekartól a dal?

� P.Z: Garázsban gyakorlunk. A kivá-
lasztott dal esetében megkeressük a hangne-
met az énekes hangfekvésében. A dallam
ugyanaz, csak más a magasság.

� VÚ: Hogy
történt a név ki-
választása?

� P.Z: Ez egy
garázsban való
gyakorlás követ-
kezménye. Éppen
akkor is gyako-
roltunk. Arra jöt-
tek a futballista
barátaink. Mindig
is egyébként kér-
dés volt, hogy
futball vagy zene,
hisz mindkettõt
nagyon szeret-
tem. A zene hang-
jaira bejöttek a
barátaink, és Gróf

Zoltán adta akkor a zenekar nevét�
� H.J: �Mi van kócos ördögök, mit

gyakoroltok��-ezt kérdezték tõlünk. Teli-
találat volt a név, hisz már akkor sem oko-
zott sok gondot a hajtincseink megfésülése,
mert nem nagyon volt�

� VÚ: A nevet most már tudjuk. De hol
vannak a zene-
kar alakulásá-
nak gyökerei?

� H.J: Elha-
tároztam, hogy
sz in te t izá tor t
veszek, és ki-
próbálom ma-
gam, a tudáso-
mat. Elõször
egyedül játszo-
gattam, így fo-
gadtam el meg-
hívásokat is.
Aztán tudtam,
hogy Zoli gitá-
rozgat. Szóltam
neki, hogy tár-
suljon hozzám.
Azóta együtt játszunk. Lakodalmakon, bá-
lokon. Nem is kell reklám, nem hirdetünk.
Mindig megtalálnak bennünket az igénylõk.
Van sok sztorink is. Egy ezek közül, mikor
a tanárképzõ fõiskolára hívtak meg bennün-
ket. A konyhafõnöknõ a nevünk alapján
félt, hogy a lakodalmat kijátszó zenekarnak
metálos kicsengése lesz�Nagyon meg-
könnyebbült, mikor meglátott bennünket.
Azóta is jó viszonyban vagyunk vele és
örül, ha ott játszunk náluk.

� VÚ: Eszközben fejlõdtek-e?
� P.Z: Az elsõ, 15 W-os Regent helyett

most már 2000 W-os hangzást is tudunk
produkálni.. Amit kerestünk, beleforgattuk
az eszközparkunkba. Egyébként is ezt a
munkát csak szívbõl lehet csinálni. Több
száz lakodalom van mögöttünk. Vasvár és
térsége, Bük, Sárvár, Celldömölk, Balaton,
Zala és az Õrség vendéglátóhelyein játszot-
tunk már. Szombathelyen szinte minden
vendéglátóegységben játszottunk. Kezdet-
ben volt olyan, hogy szinte minden nap ját-
szottunk. A hét végén a Zöldfában, mellette
a héten esetleg még másutt is. Most havon-
ta 3�4 alkalommal hívnak bennünket. 

� VÚ: Nehéz-e talpon maradni az éjsza-
kában?

� H.J: Nagyon szeretjük csinálni, ezért
igazán nem. Talán ha vége van a bálnak, az
utána jövõ csend az ,ami miatt nehéz ébren
maradni. Általában Zoli vezet haza, akkor
én már szundikálok. Aztán, Zoli megszólal:
�Józsi, Biatorbágynál vagyunk�� akkor tu-
dom, hogy Vasvárra érkeztünk.

� VÚ: Hogy érzékelik az egyes alkalma-
kon, hogy mit és hogyan játsszanak?

� P.Z: Figyeljük a közönséget. Az elsõ
4�5 szám után el lehet dönteni, hogy mi az
igényük. Lassút vagy gyors zenét szeret-
nek-e? Fiatal vagy idõs a többség? Alkal-

mazkodunk az igényekhez. Van egy megbe-
szélt mûsorunk, a szöveg le van írva, sor-
rendbe szedve, albumba rendezve füzetben.
Ebben fordítunk esetenként több lapot, és
alkalmazkodunk így a közönség igényéhez.
Volt olyan alkalom egy szombathelyi bál-
ban, ahol dobozba rakták a zenei kívánságo-
kat. A sok kérésbõl szinte mindent el tud-
tunk játszani. Talán egy vagy kettõ ismeret-
len nóta volt. Ezres nagyságrendû az a sok
dal, amit ismerünk és játszunk.

�Te, ezek élõben játszanak��
15 éve zenél a Kócos ördögök zenekar
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� VÚ: Ki mivel foglalkozik civilben?
� P.Z: Én a Vízmûnél, mûvezetõként, Jó-

zsi pedig egy könyvelõ cégnél.
� VÚ: Van egy új tagja is a zenekarnak?
� P.Z: Igen. Dani fiam. Másfél éve van a

csapatban. Õ mindig is be akart állni hoz-
zánk. Imádja a zenét. Rengeteg CD-je, ka-
zettája van, és folyton internetes zenéket ke-
res, tölt le és sokat gyakorol velünk.

� VÚ: Elérkeztünk a családhoz�
� P.Z: A család is sokat segít mindegyi-

künk esetében. Eleinte nehezen viselték a
rendszeres távollétünket, aztán beletörõdtek.
Mostanában egyébként is több idõ jut a csa-
ládra és kiskertre is. Ez mindkettõnkre érvé-
nyes. A család biztos hátteret ad nekünk,
amit meg kell köszönnünk nekik. De meg
kell köszönnünk a Petõfi utcai lakótársak tü-
relmét és megértését is, ahogy elviselik a ga-
rázsban a próbáinkat, bár az ajtó duplafalú,
és mi is törekszünk a hangszigetelésre, és
igyekszünk tekintettel lenni másokra is. Re-
méljük, azért a zenénkkel kellemes pillanato-
kat is okozunk számukra az alkalmi összejö-
veteleken, hisz örömet szerezni a zenénkkel:
ez a legfõbb célunk...

� PAM �

A vasvári Béri Balogh Ádám Gimnázium,
Posta- és Bankforgalmi Szakközépiskola, Kollégium

ECDL számítástechnikai tanfolyamot hirdet:
ECDL full az alábi óraszámban:

Információ-technológia alapjai 20 óra 
Operációs rendszer és fájlkezelés 24 óra 
Szövegszerkesztés 24 óra 
Táblázatkezelés 24 óra 
Adatbázis-kezelés 24 óra 
Prezentáció és grafika 24 óra 
Információ és kommunikáció 20 óra 

160 óra 
A tanfolyam költsége: 80.000 Ft, amit 3 részletben kell befizetni. 
Igény szerint az ECDL Start fokozat is elvégezhetõ:

Operációs rendszer és fájlkezelés 24 óra 
Szövegszerkesztés 24 óra 
Információ és kommunikáció 20 óra 
Táblázatkezelés 24 óra 

92 óra 
Az ECDL Start költsége 46.000 Ft, amit 2 részletben kell befizetni. 
A tanfolyam díja nem tartalmazza a regisztrációs díjat és a vizsgadíjat. Részletek a tájé-
koztatón. Megbeszélés és jelentkezés: 2004. október 11-én 17.00 órakor az iskola számí-
tástechnika termében.

A Vasvár és Vidéke Áfész szisztematiku-
san folytatja meglévõ üzlethelyiségei korsze-
rûsítését. Így újult meg Olaszfán is a helyiek
ellátásában kulcsszerepet betöltõ 200 m2 alap-
területû Áfész-bolt. A 7 millió forintos beru-
házásnak köszönhetõen külsõleg és berende-
zéseit tekintve is új arculatot öltött a bolt, az
eddigi 3,5 millió forintos árukészletet pedig 6
milliósra bõvült. Ezzel a beruházással egy ka-
tegóriával feljebb soroltatott az üzlet. A maga-
sabb kategória magasabb minõséget, jobb ki-
szolgálást jelent a vásárlóknak. A kiskereske-
delmi ellátást a COOP-hálózat árukínálatából
biztosítják.

A beruházás során teljes berendezéscsere
történt, a megújult hûtõrendszernek és korszerû
polcrendszernek köszönhetõen a hûtött és hû-
tetlen árucikkek nagyobb választékát kínálva a
településen élõknek és a betérõ turistáknak. A
megnövekedett hûtõfelület és korszerû hûtõ-
rendszer viszont egyben energiatakarékosság-
gal, technikai korszerûsítéssel is párosult.

A beruházás a legigényesebb EU-konform
Linde-berendezések telepítésével történt meg,
amely nem csak a minõségibb kiszolgálást te-
szi lehetõvé, de egyben az ÁNTSZ igen szigo-
rú élelmiszerforgalmazási és tárolási kritériu-
mainak is megfelel. Az új bolti berendezések-
kel nõtt a vevõk komfortérzete is.

Az Áfész megújítási folyamatában igen
fontos lépések történtek az üzletek komfortfo-
kozatának javítása érdekében. Az elmúlt idõ-

szakban 5 boltot � Oszkó, Telekes, Gerseka-
rát, Csehimindszent, Rábahidvég � klimatizál-
tak. Ezt elsõsorban az elmúlt évek nagy nyári
szárazsága, a megváltozott, térségünkben szo-
katlan, mondhatni mediterrán klíma indokolta
(bár az idei nyár ettõl kisé eltérõ volt).

A felújítási folyamat nem áll meg. Folyta-
tódik a jövõ év egyik stratégiai beruházásával.
Ugyanis 2005-ben Püspökmolnáriban 300 m2-
es új üzlet épül, amely az Áfész bolthálózatá-
ban a COOP-üzletlánc egyik ékköve lehet. Je-
lenleg a 40 milliós beruházás elõkészítése, az
engedélyeztetéshez szükséges telekügyintézés
folyik.

Jó hír még a térségben élõknek, hogy a be-
ruházásokat minden esetben nagyrészt vasvá-
ri és térségi vállalkozókkal végeztették. Ez
ugyanolyan üzletfilozófiája a helyi kereske-
delmi gazdasági társaságnak, mint az odafi-
gyelés a térségben zajló életmódváltásra,

melynek következményei alól az Áfész sem
tudja kivonni magát. Ezért a szövetkezet me-
nedzsmentje igyekszik e megváltozott piaci és
fogyasztói szokásokhoz alkalmazkodni, s áru-
kínálatát a megváltozott vásárlói igényekhez
igazítani a 18 Vasvár környéki településen,
ahol elsõsorban a napi cikkek ellátásában ját-
szanak fõ szerepet. Az üzletek kis bevétele el-
lenére is ott vannak Kis- és Nagymákfán. Te-
szik ezt azért, hogy a kistréség és a Vasi Hegy-
hát e két településén a napi ellátás mellett a
szociális szempontok is érvényesüljenek az
ott élõk érdekében. Bár a kiélezett piaci ver-

sengésben a profitorientáltságot és ezt a szem-
pontot nagyon nehéz összeegyeztetni � tudtuk
meg Sipos Tompa Jánostól, a Vasvár és Vidé-
ke Áfész ügyvezetõ-igazgatójától.

� sok �

Folytatódó Áfész-beruházások
Megújult az olaszfai bolt
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(Folytatás az elõzõ számból)
Másnap aztán ismét autós nap a Csíki meden-

cén át: Csíksomlyó, Tusnádfürdõ (egy kerékjaví-
tás és tehenek gazdátlanul a szerpentinen), a Tor-
jai büdös barlang (a kénes gázoktól a szaga
olyan, mint a napon felejtett záptojásnak) majd
napi úticélunk a Szent Anna tó. A tó egy rég ki-
aludt vulkán kráterében helyezkedik el, gyönyö-
rû tiszta vízzel és fenyvesekkel körülölelt kör-
nyezetben. Partján nagy tábla figyelmeztet a
medvék esetleges látogatására. Táborhelyünk a
tó fölött 1,5 km-re lévõ sátrazó helyen volt, in-
nen sétáltak le négyen egy kis éjszakai fürdõzés-
re csapatunkból. Visszafelé aztán eszükbe jutot-
tak a medvék, szaporázták is lépteiket, s mint
reggel kiderült, nem is alaptalanul. Mint a
parkolóõr srác mesélte, éjjel az egyik büfé kuká-
ját meglátogatta egy medve, de megriasztották és
elinalt (elmondása szerint általában a lámpafény-
tõl elriadnak, de ha olyan kedvében van, vissza-
jön, és kiveszi az ember kezébõl az elemlámpát).
Aztán még elõadott egy kis turistariogató tanme-
sét a fellelhetõ viperákról, illusztrálva egy kígyó-
fogó vassal, valamint egy táborozó családról,
akik azt hitték, hogy kutya falatozik konzervjeik-
bõl, és meglepõdve tapasztalták, hogy a lámpa
fényében egy medve ágaskodik föléjük (az eset-
nek szerencsék kimenetele lett, de nem tudni, a
mackó, vagy a család ijedt-e meg jobban).

Keddi programunkban egy egész napos túra
keretében elõször átautóztunk Hargitafürdõre
(ismét úttalan utak), majd nekiindultunk a majd
500 m-rel magasabban lévõ Madarasi-Hargita
csúcsnak. Az erõdben haladva itt néha az az ér-
zése támad az embernek, hogy arborétumban sé-
tál. Sajnos az elõzetes túraterv kialakításánál
nem számoltunk az utak ilyen mértékû állapotá-
val, s hogy ezáltal nagyon lassan tudunk haladni.
Az ebbõl adódó késés itt jelentkezett elõször, de
nem utoljára. Így a csúcsra felvezetõ utolsó 2
km-t csapatunkból hárman tették meg, akik vál-
lalták, hogy futva hozzák a távot. Majd három-
órás, lefelé vezetõ, erõltetett menet után kelle-
mesen elfáradva értünk táborhelyünkre.

Korond, Parajd, Szováta, Marosvásárhely,
majd a Tordai-hasadék, ez szerepelt szerdai ter-
vünkben. Korondon megállva ízelítõk kaphattuk
az erdélyi kézmûvességbõl, ajándékvásárlással
egybekötve. Olcsón és nagyon szép fazekas-ter-
mékeket, szõtt-font tárgyakat, faragott ajándéko-
kat lehetett beszerezni. Kedvencünk egy idõs
árus néni, aki saját magát alkudta le többszörö-
sen, majd minden vásárlás mellé ráadásként
ajándék vázát is adott. Hogy itthon ilyen miért
nincs? Parajdon, az erdélyi sóbányászat hajdani
központjában kihagyhatatlan a sóbánya megte-
kintése. Buszok visznek a föld alatti hatalmas,
40�50 m magas, ugyanilyen széles és több száz
méter hosszú csarnokokba, melyben hajdan bá-
nya üzemelt. Jelenleg a helyiség sajátos levegõ-
je (sókristályok lebegnek benne) miatt asztmás
és légúti megbetegedésben szenvedõk számára

nyújt gyógyulási lehetõséget. Ennek megfelelõ-
en teljesen felszerelt hatalmas játszótérrel, ho-
mokozó helyett sózóval, büfével, padokkal, pi-
henõhelyekkel, s helyet kapott egy kis kápolna
valamint egy erdélyi sóbányászat történetérõl
szóló kiállítás is. A félhomály után a felszínre ér-
ve szokatlan volt a fény. Egész napos fáradalma-
inkat Szovátán, a Medve-tónál pihentük ki. Ez
egy sós vizû tó, termálforrásokkal az alján, he-
lyenként 10 m-t is meghaladó mélységekkel. Ál-
lítólag helyenként a mélybe leengedett tojások is
megfõnek benne. A felszínen kellemes 24 fokos

volt. Mivel a sós víz fenntart, az embernek csu-
pán arra kell ügyelni a nagy lebegés közepette,
hogy ne nyeljen túl sokat. Terveink szerint a na-
pi programba még a Tordai-hasadék bejárá-
sa kellett volna, hogy beleférjen, azonban
az odáig vezetõ 150 km-es út lassan járható
volt, részint az úton közlekedõ tehéncsorda
(legnagyobb nyugalommal sétáltak a kami-
onok között is és index nélkül kanyarod-
tak!!!) miatt, részint mert ismét elfogyott,
így ismét csúsztuk és módosítani volt szük-
séges túratervünket. 

Csütörtökön így nem indultunk tovább a
Retyezát Nemzeti Parkba, hanem bejártuk a
hasadékot. A gyalogút a Hesdát-patak part-
jai mellett, függõhidakon, sziklába vájt ös-
vényeken vezetett a száz métert is meghala-
dó magasságú, csaknem összeérõ sziklafalak kö-
zött� Itt ismét kicsinek éreztük magunkat�!
Az autókban az idõközben felhalmozódott rumli
közben a teljes káosz határát súrolta, de ügyesen
meg is tartottuk ezen a pengeélen! A módosított
menetrendnek megfelelõen Gyulafehérvár vá-
rosnézés és szökõkútban fürdés, valamint
Vajdahunyad várának megtekintése következett.
A gyönyörû tájak után lehangoló volt számunkra
� nem elõször és nem utoljára � az egyes városo-
kat körülvevõ, ellepõ lepusztult gyárak, elhagya-
tott üzemek, a mindenhol kanyargó rozsdás
csövek� Vajdahunyadon is ez érzõdött. Az
egész városra rányomja bélyegét a lepusztult
ipar, csupán a vár szépsége emelkedik ki kont-
rasztosan a �tájból�. Igaz, hogy ötig van nyitva
tartás, de talán személyes csoportos varázsunk-

nak köszönhetõen ráhúztak még egy fél órácskát
a kapuzárásra. További kellemes utazás után
végre tábort verhettünk a Retyezát Nemzeti Part
elõtt. A sátrazóhely olasz-román, de oroszul is
tudó felettébb kedves gondnokával a kezdeti
nyelvi nehézségek ellenére ragyogóan kijöttünk.
(Meg kell említenem az általunk háromemberes-
nek nevezett és itt is � miként több helyen � fel-
lelhetõ pottyantós illemhelyet. Kialakítása meré-
szen modern és egyszerû: egy lyuk a betonon és
elõtte két lécdarab jelezve a talpak helyét. Há-
romemberes, mert míg egy a dolgát végzi, a má-

sikba kapaszkodik, a harmadik pe-
dig támasztja az ajtót, hogy nehogy
valaki rányisson az emberre. Fellel-
hetõ még benne egy seprû, minden-
kinek a fantáziájára bízva.) Az esti
sültkolbászozás és román túrázók-
kal történt angol nyelvû ismerkedés
után (mint kiderült, összevesztek a
túravezetõjükkel, és velünk akartak
feljönni másnap a 2482 m magas
Retyezát-csúcsra, de hamar lebe-
széltük õket róla) már lelkiekben is
készültünk a pénteki, keménynek
ígérkezõ hegymászásra. (Az 1005
m-en lévõ táborból 7,5 km-en majd
több mint 1400 m szintkülönbséget

legyõzve indultunk a csúcsra.)
Kemény nap lesz a mai, tudtuk, ezért nekifu-

tásból vágtunk neki. Kezdetben barátságosabb

arcát mutatta a hegy. Viszonylag lazábban, a
fentrõl induló patak völgyében indult utunk.
Ahogy egyre feljebb értünk, úgy keményedett a
terep. A patak embernyi sziklák között, vízesése-
ken át haladt mellettünk. A legszebbnél kis pihe-
nõt tartva ismét kétfelé vált csapatunk. Többen
sérüléssel bajlódtak, s legnagyobb igyekezetük
mellett sem tudták vállalni a további � egyre erõ-
södõ � gyaloglást. Öten visszaindultak az alaptá-
borba, tízen pedig nekivágtunk utunk nehezebb
részének. Ahogy feljebb értünk, úgy lettek egyre
nagyobbak a sziklák és egyre kisebbek a fák,
mígnem teljesen el is tûntek. Egy kanyarulat mö-
gött a völgyben aztán megláttuk, amire titokban
vágytunk: havat! Igaz, hogy csak egy kis szõ-
nyegnyi foltot� elõször. Aztán egy egész �sípá-
lya�, ez aztán igen! Szédületes csúszkaversenyt

Erdélyben jártunk
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Tisztelt Kanizsai Béla Úr!
Lapunk immár sokadik alkalommal kapott

kritikát Öntõl � mondván � újabb cenzúrázás
történt. Tisztelt röplapot készítõ és azt civil
szervezetek nevében terjesztõ!

Lapunknál az érvényes sajtójogi szabályo-
zásnak megfelelõen sem a múltban, sem a jelen-
ben, és a jövõben sem szándékozik senki cenzo-
ri, mondhatni egy letûnt kor sajtóintézményé-
ben leszerepelt szerkesztõi �jogintézményt�,
mint amilyen a cenzor intézménye volt egykor,
amely a jogtalanságok piedesztálra emelésében
jeleskedõ gyakorlatot jelentett az elõzõ érában,
a Vasvári Újságnál a rendszerváltás után 15 év-
vel meghonosítani. Ez a gyakorlat mindaddig
így marad, amíg jelenlegi posztomban az eddi-
gi gyakorlatnak megfelelõen hagynak lapot
szerkeszteni felelõs szerkesztõként. Jelzem Ön-
nek, hogy lapunk ellen az én tevékenységem
alatt egyetlen bírósági eljárást nem kezdemé-
nyeztek a lap jogsértõ magatartása miatt.

Egyben tisztelettel tájékoztatom Önt, hogy
szerkesztõbizottságunk olyan döntést hozott,
hogy a felelõs kiadónak, Dr. Ódor Ildikónak,
Vasvár Város Jegyzõjének küldött legutóbbi
levelét � amit Ön a Polgármesteri Hivatal por-
tájára dobott be � lapunk nem szándékozik kö-
zölni, a már az elõzõ lapszámunkban közölt
okok miatt.

Ennek fõ oka, hogy az Ön által említett civil
szervezet cégbírósági bejegyzésével még nem
találkoztunk, így számunkra az sem tudott,
hogy ki kit képvisel e megkeresés alapján.

Mivel lapunk mindenki számára nyitott,
ezért a lap szerkesztõségi kollektívája szíve-
sen találkozik Önnel vagy az Ön által említett
csoporttal egy a szerkesztõségi munkatársak
által megadott idõpontban a felelõs kiadó cí-
mén (további egyeztetés írásban és szóban tör-
ténik). Errõl az eseményrõl lapunk tudósítás-
ban is beszámol.

A lap felelõs szerkesztõjeként (párton kívü-
li jogi személyként, civilben képzõmûvészettel
is foglalkozó alkotó emberként) és a lap szer-
kesztésében közremûködõ szerkesztõségi mun-
katársak nevében és a szerkesztõségi döntésük
értelmében megkérem Önt, hogy az újság mi-
nõsítését szórólapon folytató, abban a lapra
nézve nem megalapozott és így jogtalanságot
tartalmazó állításait a további vádaskodások el-
kerülése végett mellõzni szíveskedjen.

Maradok Ön iránt ugyanolyan megkülön-
böztetett figyelemmel, mint voltam 2002. de-
cember 20-án a Vasvári Újság 16�17. oldalán
Önnel készült és megjelentetett interjúmban.
Tisztelettel:

Bodorkós András
felelõs szerkesztõ

Egy levél nyomán...

rendeztünk a hegyoldalban, átadva magunkat a
júliusi hó örömének. Kitombolva magunkat ma-
radék energiánkkal (azért jócskán volt még a tar-
solyban, vittek a lekváros kenyerek) egy kis he-
gyi tó partjára érkeztünk, vize kristálytiszta, iha-
tó. Ebéd közben felnéztünk a közvetlen felettünk
400 méterrel tornyosuló csúcsra, ez igen�!
Gondoltuk aztán hajrá, fel a gerincre. A tótól
csupán 2 km volt még hátra (viszont az 400 m-t
emelkedett!!), egyre vadabb sziklákon. Közvet-
len a gerincen megtéve a felfelé vezetõ utolsó ki-
lométert, nyílt igazán rálátás a tájra. Mintha egy
gigantikus pengeélen haladtunk volna, jobbra és
balra szakadék, visszanézve a völgy a tóval, ahol
jöttünk, mint valami terepasztal. Az út természe-
tesen eltûnt, helyette sziklákon kellett � néhol
már szinte négykézlábra ereszkedve � mász-
nunk. De megérte� Végre fent voltunk. Igaz,
hogy egy térképészeti malõrnek köszönhetõen
nem a Retyezát-csúcsra, hanem a vele szomszé-
dos, csupán 49 méterrel alacsonyabb 2433 méte-
ren lévõ Bucurára. Sokat nem idõzhettünk, mivel
a szomszédos hegyen vihar tombolt, villámok és
sûrû szürkeség, s elég kellemetlen lett volna köz-
vetlenül a felhõben gyalogolni, ugrálva a villá-
mok elõl. A visszafelé vezetõ út erõs gyalogme-
netben így is három és fél óránkba került. (Felfe-
lé ebéddel és pihenõkkel tarkítva majdnem hét
óra alatt érkeztünk meg.) A táborba visszafordult
társaink közben egy élelmiszer-beszerzõ kom-
mandót követõen már belekezdtek a paprikás

krumpli bográcsolásába. Akármilyen hideg volt
is a hegyi patak vize, nekünk szinte termál volt,
lemosta rólunk a napi izzadtságot.

Elvileg a szombat lett volna táborunk utolsó
napja, de mivel egy nap csúszásban voltunk,
gyors tanácskozás és még egy tiszta zokni kere-
sés után, kaja van alapon úgy döntöttünk, nem
fárasztjuk le magunkat ismét egy egész éjszakás
vezetéssel, és ráhúzunk még egy napot. Így ké-
nyelmesen indultunk a határ felé, Déva várának
megmászása és aradi városnézés, valamint a
Vértanúk emlékmûvének megtekintése után
(melyet elég undorító módon körbeépítettek egy
sportpályával és egy betonozott parkolóval, egy
mellékutcában) még egy utolsó tankolást eszkö-
zöltünk az olcsó román gázolajból, aztán irány a
határ, ismét problémamentesen. (Szerencséje
volt a vámosnak, hogy az autó rakterét a hátsó
ajtó felõl közelítette meg, s nem a jobb hátsónál,
ahol a már említett káoszban a szennyeszsákok
kerültek.) Éjszakai táborunkat Gyulán, a szabad
strandon a Körösparton ejtettük meg egy hangu-
latos városnénés és fürdés után, majd hajnali in-
dulást követõen 2531 km-t (plusz a gyalogtúrák)
magunk mögött tudva érkeztünk haza.

Nagyszerû társaságban, gyönyörû tájakon,
remek hangulatban telt túránk, nem csoda, hogy
egy hét kellett, mire vissza tudtam zökkenni
(vagy talán nem is egészen) a mindennapi kerék-
vágásba. S mint mondani szoktuk, jövõre vele-
tek, de nem ugyanitt. Dokey

Tel.: 94/573-006, 573-007
Fax: 573-036

AJÁNLÓ
A Dr. Bendefy László Városi Könyvtár

új szerzeményeibõl

SZAKIRODALOM

� Kandallók és cserépkályhák

� Lawther: Ajándékok és varródobozok

� Riso: Személyiségtípusok

� Rostoványi: Az iszlám világ és a nyugat

� Teusen: Nem akarom!

� Török: A digitális fotózás mûhelytitkai

� Uhl: Pápák gyermekei

� Vekerdy: Kamaszkor körül

SZÉPIRODALOM

� Britt: �Keresem Bridzsitjoneszt

házasság céljából�

� Cook: Végzetes megoldás

� Forster: Szoba kilátással

� King: A két Rose

� Lázár: Hét szeretõm

� Opdyke: Két kezemmel

� Pósfai: Századvégi szívdobbanások

� Sorel: A régi kastély asszonya

VIDEOKAZETTA

� Bad Boys

� Bánk bán

� A bevetés szabályai

� A fegyverek szava

� Gyuszi Nyuszi kalandjai

� Ha eljön Joe Black

� Históriák

� Oroszlánkirály 3.

� Rudolf és az elveszett játékok szigete

CD LEMEZ

� Celine Dion

� Dido

� Edit Piaf

� Képzelt riport egy amerikai

popfesztiválról

� Presser Gábor koncert

� Vangelis
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Az elsõ világháborút követõen Magyarország
térképészete önálló fejlõdési szakaszon ment át
kezdeti nehézségek után. A problémát az okozta,
hogy a régebbi térképek, mûszerek, eszközök és
szakemberek egy része Ausztriában maradt.

Az igazságtalan trianoni békeszerzõdés által
harmadára csökkent ország, földrajzának, térképe-
inek elkészítése új feladatokat jelentett. A honi tér-
képészek ezen idõben kiadott térképeiken kettõs
határvonalakat alkalmaztak, mivel a békeszerzõ-
désben kijelölt határokat magyar részrõl ideigle-
nesnek tartották. Így minden térképen látható az
utolsó békeév, az 1914-es évnek határvonalai, és
mintegy belsõ határvonal az immár trianoni or-
szághatár. 1938-at követõen az országegyesítés so-
rán visszaszerzett területekkel gyarapodott a �bel-
sõ határvonalon� belüli ország. Ezt természetesen
a térképeken folyamatosan rögzítették. A történel-
mi Vas megye is három részre szakadt, hiszen
Ausztriához és Jugoszláviához is kerültek az egy-
kori Burgenland és Õrvidék területei (ezek a mai
Szlovéniában és Ausztriában találhatók).

Vasvár a két világháború közötti idõszak
oktatási térképein

Már az elsõ világháborút megelõzõen, de ezt
követõen is egy térképész dinasztia két tagja
Kogutowicz Manó és fia, Károly munkássága kí-
vánkozik az élre. Földrajzi és történelmi atlasza-
ikból nemzedékek sajátították el az ismereteket.
Munkájuk nemzetközi összehasonlításban is el-
ismerésre méltó. A Magyar Királyi Honvéd Tér-
képészeti Intézet kiadásában több megjelenést
élt meg Kogutovicz Károly Iskolai Atlasza és
Polgári Iskolai Atlasza. Népszerû kiadványnak
számított még a Fodor Ferenc által tervezett
Földrajzi Atlasz a Római Katolikus Népiskolák
számára és Cholnoky Jenõ, valamint társa által
szerkesztett Polgári Iskolai Atlasz.

A történelmi atlaszok közül legismertebbek a
Magyar Királyi Állami Térképészet kiadványai.
Ezek a Történelmi Atlasz a világtörténelem tanítá-
sához. Tervezõi Albisi Barthos Indár és Kurucz
György. Szintén ez a szerzõpáros tervezte az Egye-
temes Történelmi Atlaszt és a Történelmi Atlasz
Polgári Iskolák számára címû kartográfiai munkát
is. Azon tematikák, melyekben Vasvár neve és stá-
tusza szerepel: Szent István Magyarországa, tele-
pülésünk megyei székhely. Magyarország a Török
Birodalom legnagyobb kiterjedése és Thököly Im-
re felsõ-magyarországi fejedelemsége idején pedig
mezõváros. Magyarország Bethlen Gábor halála-
kor 1629-ben, városunk szintén mezõvárosként
van feltüntetve. Európa a XVIII. sz. elsõ felében
(1740), Magyarország 1570-ben (speyeri szerzõ-
dés), Vasvár mint mezõváros. Magyarország a kar-
lócai béke idejében (1699-ben), Vasvár mezõváros,
Magyarország II. Józseftõl a szabadságharc végéig
(1780�1849), mezõváros-falu, Magyarország az
Elnyomatás Korában (1850�1867), község, Ma-
gyarország a trianoni béke elõtt és után, e térkép ta-
núsága szerint 10 000-nél kevesebb lakót számlál.

A közelmúlt térképei Vasvárról

1948-ban Járdányi Paulovics István pro-
fesszor régészeti kutatásokat végzett Vasváron.
Ehhez egy korábbi katonai térképrõl leképezett
térképet alkalmazott. Ebbõl jól láthatók Vasvár
domborzati viszonyai, a Vasvári (római) sánc és
a Katonák útja nyomvonala. 

1949-ben készítette Brenner János építész-
mérnök Vasvár nagyközség Terület-felhasználási
javaslat c. térképét. A térkép szép kivitelû, igé-
nyes munka. Ezen számos, ma már nem létezõ
objektum szerepel: Állatvásártér 1. marha, 2.
sertés, Villanytelep, Téglagyárak, Gõzmalom,
Gyümölcsaszaló.

1950-ben az Országos Földméréstani Intézet
az E.M. város és falu-berendezési osztály irányí-
tásával szerkesztette Vasvár nagyközségi katasz-
teri térképét. A térképrõl leolvasható a város ak-
kori és a II. világháború elõtti településszerkeze-
te, az utcák nevei és a helyrajzi számok. Több,
ma már nem létezõ gazdasági objektumot jelöl.
Ezek: Téglagyárak, Faiskola, Közvágóhíd, Vil-
lanytelep, Kefegyár, Mázsaház, Vásártér, Szesz-
fõzde. Egyéb, napjainkban nem létezõ létesít-
mény: Szolgabírói hivatal, Jégpálya, Fürdõ.

1961-ben készült Vasvár és környéke c. kato-
nai térkép a Magyar Néphadsereg Térképészeti
Intézetének kiadásában. Felmérõk: Jekubovics
Pál százados, Németh Pál, Holler Lajos, Varró
János fõhadnagyok. A térkép érdekessége: gaz-
dag, alapos névrajz, a régi földrajzi nevekkel.
Például olvasható rajta a volt Mittli-féle tégla-
gyár melletti Mittli-tó és Feneketlen-tó neve. A
kitûnõen és pontosan rajzolt kartográfiai munká-
nak köszönhetõen végig követhetõ a régi vasút
nyomvonala Vasvár és a volt oszkói vasútállo-
más térségében.

1980-ban készült el Vasvár rendezési koncep-
ciója a Városépítési Tudományos és Tervezõ In-
tézet által. Ez a munka az elsõ olyan komplex
összegzõ, amely korszerû földrajzi szemléletet
tükrözõ rendezési tervet eredményezett. A mun-
ka kartográfiai szempontból igen gazdag. Fonto-
sabb térképei: Vasvár vonzáskapcsolatai, Nép-
számlálási körzetek. A II. 15 éves lakásépítési
program, Vasvár Zöldfelületi rendszere, Üdülési,
idegenforgalmi lehetõségei.

1982-ben adták ki a Vas megye földrajzi ne-
vei c. munkát. Ennek egyik mellékleteként egy
földrajzinév-térkép is készült. A névanyag gyûj-
tésekor idõs embereket kérdeztek meg.

Kérdezõk: Vasváron Pados Irén tanárnõ,
Kismákfán Fülöp Gyula tanító, Nagymákfán Ki-
rály Imréné tanárnõ. A térképeket Borsy Eszter
rajzolta. A kiadványt készítõ munkaközösség
tagja volt Barbalics Imre muzeológus. A térkép
földrajzinév-anyaga igen gazdag, kiváló alapját
képezi a helytörténeti kutatásoknak.

1982-bõl való Vasvár Vas Megyei Térkép Kül-
területi Átnézeti térképe. Készítõje a Budapesti
Geodéziai Intézet. A térkép nyomtatott, de kézzel

gyakran átírták és átragasztották, mivel megvál-
toztak az egyes földterületek tulajdonosai.

Vasvár idegenforgalmi térképeken
napjainkban

Az idegenforgalom és a turisztika fejlõdésé-
vel megnõttek az igények a pontos, a terepen el-
igazodást nyújtó térképek iránt. Az elmúlt évek-
ben több korszerû kiadvány látott napvilágot. Az
elsõ ilyen jellegû munka Vasvár Fotótérképe,
melyet repülõgéprõl 1989. október 14-én fotóz-
tak. A légi fotótérképet az MH Tóth Ágoston
Térképészeti Intézet adta ki.

1983-ban a Hegyhát turistája nevû mozgalom
túrafüzetéhez egy meglévõ katonai térkép alap-
ján készített térképvázlatot Kaposi (Kiss) József.
A túrafüzet 1000 példányban készült.

1993-tól folyamatosan több turisztikai térkép
készült környékünkrõl, amelyeken Vasvár is sze-
repel.

Ezek az Õrség � Vend-vidék � Vasi-Hegyhát.
Kiadta a Magyar Természetbarát MH Tóth Ágos-
ton Térképészeti Intézet. A környéket helyszínel-
te és az ismertetõt írta Benke Tibor. A fotókat Tar
János és Sebestyén Zoltán készítették. Ez az elsõ
térkép környékünkrõl és jelzett turistaútjairól. Õr-
ség � Vend-vidék � Vasi-Hegyhát 1996. Kiadója
és készítõje megegyezik az elõbbivel. A térkép
hátoldalán a Vasi-Hegyhát. Õrség � Vend-Vidék �
Vasi-Hegyhát 2000. Kiadója és készítõje meg-
egyezik a korábbi két kiadással. Környékünket
helyszínelte Benke Tibor és Varga Jenõ szakosz-
tályvezetõ. Az Õrség és Göcsej turistatérképe
2002. Készítette a Cartographia Kft. Vasvár ebben
csak említve van. A Kemeneshát és Kemenesalja
turistatérképe 2003. Készítõje a Chartographia
Kft. Ezen a térképen a környék összes jelzett tu-
ristaútvonala szerepel. Hátoldalán a települések,
közte Vasvár ismertetõje és fõbb idegenforgalmi
adatai. Ez a térkép a Szép magyar térkép 2003-as
versenyén az idegenforgalmi térképek és atlaszok
csoportjában elsõ díjat nyert.

Az elõbbi három térkép készítésében fontos
érdemei vannak Heincz Lászlónak a
Cartographia Kft. munkatársának, az összes tu-
risztikai térkép elkészülésében pedig Benke Ti-
bornak.

Két térképszerû kiadvány is megjelent az el-
múlt években. A Vasvár és Vidéke ÁFÉSZ Nagy
Károly elnök, valamint a Cartographia kiadásá-
ban színes postai képes levelezõlap jelent meg
1977-ben. A képeslap bemutatja Vasvár és kör-
nyéke fõbb üzleteit, valamint útvonalhálózatát.

Egy másik képes levelezõlap 1999-ben ké-
szült a 15. Hegyhát teljesítménytúra alkalmából.
Az ötletadók: Benke Tibor és e sorok írója. Ki-
adója Vasvár Város Önkormányzata, rajzolta
Sejber Mihály tanár, készítette EXLUZIV
Nyomda Szombathely. A képeslap grafikusan
mutatja be a túra útvonalát és fõbb látnivalóit.

Molnár Gyula
tanár-helytörténész

Vasvári térkép-történelem (3.)
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Az utóbbi évek legsikeresebb vasvári tudo-
mányos konferenciáját rendezte meg a Vasi
Múzeumbarát Egylet, a Hegypásztor Kör és a
Helytörténeti Múzeum szeptember 9-én csü-
törtökön. Egy kisvárosnak valóságos kincs, ha
jó hírét közel százan viszik tova az ország
minden szegletébe, sõt még határainkon is túl-
ra. A résztvevõk szokatlanul magas számánál
is figyelemreméltóbb azonban az a kiemelke-
dõ színvonal, melyet a neves elõadók � régé-
szek, történészek, levéltárosok � megjelenítet-
tek. A konferencia már az új Európa szellemi-
ségét is magán hordozta, köszönhetõen a hatá-
ron átnyúló kulturális kapcsolatoknak és elõ-
adóknak. Göncz László író-történész Lend-
váról érkezett, Csukovits Enikõ az MTA Tör-
ténettudományi Intézetet képviselte, míg Kõ-
szeg és a határon átnyúló Burgenland történe-
ti kutatásait Bariska István történész-levéltá-
ros ismertette meg hallgatóságával. Ráadásul
az elõadások az érdeklõdõk számára is közért-
hetõ módon kerültek prezentálásra.

Szeptember 9-én � a konferencia megnyi-
tása alkalmából� a Helytörténeti Múzeumban
mutatták be az érdeklõdõ közönségnek azt a
jelenleg három darabból álló nagyméretû és
különleges térképsorozatot,, mely ez idáig � a
folyton bõvülõ vármegye történeti kiállításon
túl � talán a leglátványosabb eleme a két éve
indított megye kutatási programnak. 

Bevezetõ elõadásában Zágorhidi Czigány
Balázs a �Közös múltunk Vas Vármegyében�
elnevezésû program eddigi eredményeirõl
szólt. A múzeum igazgatója elmondotta, hogy
a Phare CBC Szlovénia- Magyarország pályá-
zati támogatásával fejlesztették az állandó tár-
latot, valamint egy modern arculatú prospek-
tust készítettek , mely a múzeumot illetve ma-
gát a kolostorépületet mutatja be. Megjelenés
elõtt áll egy másik � 20 oldalas magyar-szlo-
vén és német nyelvû � kiadványuk is , mellyel
az összetartozás érzését kívánják felkelteni,
tudatosítani. A kiállítás tematikáját leképezve
a határvédelem, a településtörténet, valamint
az egyház és a mûvészetek tárgyköreiben a
három ország népeinek emlékeit idézi fel
mintegy párhuzamos bemutatással. Így kerül-
het egymás mellé például az azonos történeti,
mûvészeti, építészeti kort példázó veleméri és
a mártonhegyi templom, valamint az egykori
vasvári vár és a pinkaóvári.

Ezt digitális és szöveges adathordozó for-
májában is elkészítik, multimédiás CD válto-
zatban. Hosszabb távon a hajdani vármegye
összes mûemlékének bemutatását tervezik raj-
zos, szöveges CD-n.

A megyei közgyûlés támogatásával két éve
elindult megye kutatási program célja egy tör-
téneti monográfia elkészítése. Ennek egyik
modern segédeszköze lesz az a digitális re-
konstrukció, melyrõl Vörös Viktor térinfor-
matikus beszélt látványos elõadásában.

A mostantól a múze-
um folyosóján is meg-
tekinthetõ térképekrõl
szólva az elõadó be-
szélt azokról a nehézsé-
gekrõl is, melyekkel
munkájuk során meg
kellett küzdeniük. Az
úgynevezett I. katonai
felmérés az 1790-es
években készült és ez
Vas vármegyét 41 tér-
képszelvény lapon áb-
rázolja. Ám mivel
mindegyiket más más
térképésztiszt készítet-
te, eltérõ színárnyalatok és képpont felbontási
paraméterek jellemzik az egyes lapokat. A fel-
dolgozás során a legmodernebb digitális tech-
nikát híva segítségül sziszifuszi munkával
tudták a közös alapparamétereket megtalálni,
és a 210 évvel ezelõtti eredetihez közelítõt re-
konstruálni, egyetlen nagyméretû tablón. Ha-
sonló gondokat okozott a száz évvel késõbbi
III. katonai felmérés 16 vasi szelvénylapjának
feldolgozása is, de a �végtermék� úgy szintén
impozánsra sikerült.

Az igazán izgalmas kérdés ezek után az,
hogy egy képzeletbeli idõtengelyhez helyezve
és a mai mûholdas térképészeti technika pon-
tosságával készült digitális alaptérképpel ho-
gyan lehet idõben visszavetíteni több száz év
távolába a történéseket. Ez valóságos
idõutazásssal ér fel.

A térkép alapú információs rendszer az
ember vizuális alkatára épít. Lényege tehát az,
hogy a térkép egy pontját a keresõvel megje-
lölve vizuális információkat kapunk a múltról,
mely szöveges, és grafikus is. Az elõadó a há-
rom dimenziós grafikus rekonstrukció példá-
jaként bemutatta a vasvári egykori Szent Mi-
hály templomot nagy sikert aratva ezzel hall-
gatóságánál.

A régészeti történelmi térinformatika to-
vábbi célja a Vas Vármegye kutatóprogram-
ban egy olyan digitális adatbázis elkészítése ,
mely tartalmazza még az említetteken túl a fo-
tó és videóarchívumot, valamint a levéltári
adatbázist is. Mindezt közkinccsé kívánják
tenni, tehát mindenki számára hozzáférhetõ.

Másnap Vasvár város polgármestere és
Markó Péter a Vas Megyei Közgyûlés elnöke
köszöntötte a tudományos tanácskozás részt-
vevõit a városházán. Németh Zsolt kiemelte ,
hogy számunkra az Európához való csatlako-
zás úgy is értelmezhetõ, hogy nem kell mást
tennünk, mint hogy vissza kell mennünk saját
vármegyénk történeti múltban gyökerezõ tár-
sadalmi, földrajzi kapcsolatrendszerébe, és rá-
lelhetünk máris a szomszédos országokban
élõkkel meglévõ azonosságtudatunkra. Nagy-
szerû elõrelépésként értékelte, hogy Vasvárra

Közös múltunk Vas vármegyében

az egykori vármegyei székhely városba immár
ilyen színvonalas tudományos konferenciát is
lehet szervezni igazán rangos elõadókkal.

A Vasvár környéki történeti � régészeti topo-
gráfiai vizsgálatokról tartott érdekes elõadást
Kiss Gábor és Zágorhidi Czigány Balázs.

Az 1960-as években kiadott 1:10 000-es
léptékû topográfiai térképre rögzítették a
18�19-i századi kéziratos térképek és a terület-
rõl rendelkezésükre álló összes térkép vala-
mennyi fontos adatát. Ezt felhasználva aztán a
középkori oklevelekben és más írott források-
ban fellelhetõ határjárások útvonalát a terepen
megismételt bejárással azonosították, és ennek
eredményeit a rekonstrukciós térképvázlaton
rögzítették. Olyan térkép elkészítését tekintik
céljuknak, mely a terület középkori birtokvi-
szonyait, faluhelyeit szemléletesen ábrázolja. 

A kutatók beszámoltak a módszerrel eddig
elért konkrét eredményeikrõl is, melyek iga-
zolják annak gyakorlati hasznosságát . 

Ilyen a �Zarakad� középkori településnév-
nek a Gyõrvár-Pácsony közti Kalocsa-
pusztával történõ beazonosítása, valamint egy
másik középkori faluhelynek �Jánosfának� a
helyszíni megtalálása, beazonosítása a Sárvíz
partján Hegyhátszentpéter határában. Ebben a
kutatóknak az a felismerése is segítségükre
volt, mely szerint a helynév-kronológia saját
belsõ kronológiával is rendelkezik. Mivel a le-
telepedés a vizek mentén indult meg, ezért a
korai helynevek vizek neveibõl származnak.
A korai birtokosok megjelenésével aztán a bir-
tokos személynevét- ha már állandósult a tele-
pülés- maga a település is megkaphatta. Pél-
daként említették a �Sár� természeti helyne-
vet, melynek területén késõbb Péterfa, Mi-
hályfa, Andrásfa és az említett Jánosfa is lett.
Ahogy a helynevek sokasodtak, úgy sokasod-
tak a birtokosok is, tehát birtokelaprózódás
következett be. Eszerint látható az is, hogy
Gyõrvár határa átfogta a Verna teljes meden-
céjét. A helynevekbõl tehát a birtokszerkezet
kialakulására is következtetni lehet.

(folytatjuk)
�aus�
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Vasvár Város Önkormányzata az Okta-
tási Minisztériummal együttmûködve a
2005. évre Bursa Hungarica Felsõoktatási
Önkormányzati Ösztöndíjpályázatot ír ki
felsõoktatási hallgatók számára.

A pályázatra azok az önkormányzat terü-
letén állandó lakóhellyel rendelkezõ, hátrá-
nyos szociális helyzetû felsõoktatási hallgatók
jelentkezhetnek, akik a Felsõoktatásról szóló
1993. évi LXXX. Törvényben meghatározott
képzési idõn, illetve az egyetemi és fõiskolai
hallgatók által fizetendõ díjakról és térítések-
rõl, valamint a részükre nyújtható támogatá-
sokról szóló 51. (2002./III. 26.) Korm. Rende-
let 5. §-ában meghatározott keretek között, a
felsõoktatási intézmény Szabályzatában meg-
határozott határidõn belül állami felsõoktatási
intézményben, illetve az Oktatási Minisztéri-
um és az intézmények közötti megállapodás
alapján nem állami felsõoktatási intézmény-
ben folyó nappali tagozatos, államilag fi-
nanszírozott elsõ alapképzésben, elsõ kiegé-
szítõ alapképzésben, elsõ szakirányú tovább-
képzésben, vagy elsõ akkreditált iskolai rend-
szerû felsõfokú szakképzésben vesznek részt. 

A 12/2001. (IV. 28.) OM rendelet értelmé-
ben nem részesülhetnek Bursa támogatásban a
rendvédelmi és katonai felsõoktatási intézmé-
nyek hallgatói.

Figyelem!
� A középiskolai akkreditált iskolarend-

szerû felsõfokú szakképzésben résztve-
võ tanulók nem jogosultak a Bursa
Hungarica ösztöndíjra.

� PhD képzésben résztvevõk nem felel-
nek meg a pályázati kiírás feltételeinek.

� Külföldi intézménnyel hallgatói jogvi-
szonyban állók nem jogosultak a Bursa
Hungarica ösztöndíjra.

� Az ösztöndíjra pályázhatnak a 2004
szeptemberében tanulmányaik utolsó
évét megkezdõ hallgatók is.

� Az ösztöndíjra pályázatot nyújthatnak
be azok a hallgatók is, akiknek a hallga-
tói jogviszonya a felsõoktatási intéz-
ményben a pályázás idõpontjában szü-
netel. Az ösztöndíj folyósításának felté-
tele, hogy a 2004/2005. tanév II. félévé-
re már beiratkozzon a felsõoktatási in-
tézménybe.

� Amennyiben a pályázni kívánó hallga-
tónak több felsõoktatási intézményben
hallgatói jogviszonya van, pályázatában
feltétlenül CSAK azt az intézményt,
kart, szakot jelölje meg, ahol államilag
finanszírozott nappali tagozatos képzés-
ben vesz részt. Ez ugyanis az ösztöndíj
folyósításának alapfeltétele.

Az ösztöndíj idõtartama 10 hónap, azaz két
egymást követõ tanulmányi félév (2004/2005.
tanév második, illetve a 2005/2006. tanév elsõ
féléve).

Az ösztöndíj folyósításának kezdete:
2005. március.

Az ösztöndíj-folyósítás feltétele, hogy a tá-
mogatott pályázó hallgatói jogviszonya a
2004/2005. tanév második félévében megfe-
leljen a pályázati kiírásnak. Amennyiben a tá-
mogatott pályázó hallgatói jogviszonya nem
felel meg a pályázati kiírásnak, a támogatott
az ösztöndíjra való jogosultságát elveszíti.

Az ösztöndíj csak azokban a hónapokban
kerül folyósításra, amelyekben a pályázó be-
iratkozott, államilag finanszírozott hallgatója
a felsõoktatási intézménynek.

A települési önkormányzat határozatban
rendelkezhet a támogatás visszavonásáról ab-
ban az esetben, ha a támogatásban részesített a
települési önkormányzat illetékességi terüle-
térõl elköltözik. A határozat csak a meghoza-
talát követõ tanulmányi félévtõl ható hatállyal
hozható meg.

Az ösztöndíj elbírálása kizárólag a szociá-
lis rászorultság alapján, a pályázó tanulmányi
eredményétõl függetlenül történik.

Az elnyert ösztöndíjat közvetlen adó- és
TB járulékfizetési kötelezettség nem terheli,
azonban az adóalapot növelõ jövedelemnek
számít.

A pályázatot a Polgármesteri Hivatal Szer-
vezési és Jogi Osztályán írásban, a pályázó ál-
tal aláírva, egy példányban kell benyújtani, az
erre rendszeresített ûrlapon.

A pályázat benyújtási határideje: 2004.
október 22.

A pályázat kötelezõ melléklete a Polgár-
mesteri Hivatalban, továbbá az Interneten a
http://www.bursa.hu cím alatt hozzáférhetõ, a
felsõoktatási intézmény által kitöltendõ igazo-
lás formanyomtatvány, amelyen a felsõoktatá-
si intézmény igazolja, hogy a pályázó a fenti-
ekben meghatározott képzéstípusok valame-
lyikében vesz részt.

A pályázónak szociális rászorultsága igazo-
lására pályázata kötelezõ mellékleteként csatol-
nia kell a pályázó és a vele egy háztartásban
élõk jövedelemigazolását, melybõl megállapít-
ható az egy fõre jutó havi jövedelem.

Megjegyzés:
Az 1993. évi III. törvény 4. §. 1. bek. a)

pontja értelmében jövedelemnek minõsül: �a
személyi jövedelemadóról szóló törvényben
jövedelemként meghatározott, belföldrõl
vagy külföldrõl származó vagyoni érték
(bevétel) munkavállalói járulékkal, személyi

jövedelemadóval, egészségbiztosítási és
nyugdíjjárulékkal, magán-nyugdíjpénztári
tagdíjjal, valamint a jövedelemadóról szóló
törvényben elismert költségekkel csökkentett
része, függetlenül attól, hogy adómentesnek
vagy adókötelesnek minõsül, ideértve a bár-
mely ország jogszabálya alapján folyósított
nyugdíjat.

Nem minõsül jövedelemnek a temetési
segély, az alkalmanként adott átmeneti se-
gély, a lakásfenntartási támogatás, a rendkí-
vüli gyermekvédelmi támogatás, a nevelõ-
szülõk számára fizetett nevelési díj és külön
ellátmány, az anyasági támogatás, a 13. ha-
vi nyugdíj, valamint � a személyes gondos-
kodásért fizetendõ személyi térítési díj meg-
állapítása kivételével � a súlyos mozgáskor-
látozott személyek pénzbeli közlekedési
kedvezményei, a rokkantsági járadék, a va-
kok személyi járadéka és a fogyatékossági
támogatás.� 

Az ösztöndíjra szociálisan legrászorultab-
bak kiválasztásának fõ szempontjai:

� pályázó árva vagy félárva,
� eltartó, szülõ munkanélküli vagy öreg-

ségi nyugdíjban részesül, illetve tartó-
san beteg, rokkant,

� a családban élõ eltartottak száma,
� a pályázó részesül-e kollégiumi ellátás-

ban,
� közös háztartásban élõk egy fõre jutó

havi nettó jövedelmének összege.
Indokolt esetben � további információszer-

zés céljából � a pályázó vagyoni helyzetének
vizsgálatára környezettanulmány végezhetõ.

A pályázat eredménye nyilvános: a pályázó
pályázata benyújtásával hozzájárul a pályázat
eredményének, illetõleg a pályázáskor rendel-
kezésre bocsátott személyes adatainak az azo-
nosítás célja érdekében szükséges mértékben
történõ nyilvánosságra hozatalához.

A pályázó pályázata benyújtásával hozzá-
járul ahhoz, hogy a felsõoktatási intézmény
tanulmányi jogviszonyáról az OM Alapke-
zelõ Felsõoktatási Pályázatok Osztályának,
illetve a helyi önkormányzatnak tájékozta-
tást nyújtson.

A települési önkormányzat az általa támo-
gatásban részesített ösztöndíjasok listáját leg-
késõbb 2004. november 24-ig az önkormány-
zat hirdetõtábláján, majd a Vasvári Újságban
közzéteszi.

A pályázó a döntés ellen fellebbezéssel
nem élhet.

A pályázati ûrlapok a Szervezési és Jogi
Osztályon munkaidõben átvehetõk. Részlete-
sebb tájékoztatást az ösztöndíjjal kapcsolat-
ban ugyanitt kaphatnak a pályázók, illetve az
572-014-es telefonszámon.

Vasvár Város Önkormányzata

Bursa Hungarica Ösztöndíjpályázat
�A� típusú pályázati kiírás
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Vasvár Város Önkormányzata az Ok-
tatási Minisztériummal együttmûködve a
2005. évre Bursa Hungarica Felsõoktatá-
si Önkormányzati Ösztöndíjpályázatot ír
ki felsõoktatási tanulmányokat kezdeni
kívánó fiatalok számára.

A pályázatra azok az önkormányzat
területén állandó lakóhellyel rendelkezõ,
hátrányos szociális helyzetû fiatalok (A
2004/2005. tanévben utolsó éves, érettségi
elõtt álló középiskolások, illetve felsõfokú
diplomával nem rendelkezõ, felsõoktatási
intézménybe még felvételt nem nyert érett-
ségizettek) jelentkezhetnek, akik a
2005/2006. tanévtõl kezdõdõen állami fel-
sõoktatási intézményben, illetve az Oktatá-
si Minisztérium és az intézmények közötti
megállapodás alapján nem állami felsõok-
tatási intézményben folyó nappali tagoza-
tos, államilag finanszírozott elsõ alapkép-
zésben, vagy elsõ akkreditált iskolai rend-
szerû felsõfokú szakképzésben kívánnak
részt venni.

A pályázók közül csak azok részesülhet-
nek ösztöndíjban, akik 2005-ben elõször
nyernek felvételt felsõoktatási intézménybe
és tanulmányaikat a 2005/2006. tanévben
ténylegesen megkezdik.

Figyelem!
� A középiskolai akkreditált iskola-

rendszerû felsõfokú szakképzésben
résztvevõ tanulók nem jogosultak a
Bursa Hungarica ösztöndíjra. 

� A 12/2001./IV.28./ OM rendelet ér-
telmében nem részesülhetnek Bursa
támogatásban a rendvédelmi és ka-
tonai felsõoktatási intézmények
hallgatói.

Az ösztöndíj idõtartama 3x10 hónap, az-
az hat egymást követõ tanulmányi félév.

Az ösztöndíj folyósításának kezdete a
2005/2006. tanév I. féléve.

Az ösztöndíj csak azokban a hónapok-
ban kerül folyósításra, amelyekben a pályá-
zó beiratkozott, államilag finanszírozott
hallgatója a felsõoktatási intézménynek.

A támogatott pályázók szociális rászo-
rultságát az önkormányzat évente egyszer
felülvizsgálja. Az önkormányzat két tanul-
mányi félévenként jogosult a megítélt ösz-
töndíj visszavonására, ha az ösztöndíjas
szociális rászorultsága már nem áll fenn,
vagy a szociális rászorultság évenkénti fe-
lülvizsgálatánál az önkormányzattal nem
mûködik együtt. A határozat csak a megho-
zatalát követõ tanulmányi félévtõl ható ha-
tállyal hozható meg.

A települési önkormányzat határozat-
ban rendelkezhet a támogatás visszavoná-
sáról abban az esetben, ha a támogatásban
részesített pályázó a települési önkor-
mányzat illetékességi területérõl elköltö-
zik. A határozat csak a meghozatalát kö-
vetõ tanulmányi félévtõl ható hatállyal
hozható meg.

Az ösztöndíj elbírálása kizárólag a
szociális rászorultság alapján, a pályázó
tanulmányi eredményétõl függetlenül tör-
ténik. 

Az elnyert ösztöndíjat közvetlen adó- és
TB járulékfizetési kötelezettség nem terhe-
li, azonban az adóalapot növelõ jövedelem-
nek számít.

A pályázatot a Polgármesteri Hivatal
Szervezési és Jogi Osztályán írásban, a pá-
lyázó által aláírva, egy példányban kell be-
nyújtani az erre rendszeresített ûrlapon.

A pályázat benyújtási határideje:
2004. október 22.

A pályázónak szociális rászorultsága
igazolására pályázata kötelezõ melléklete-
ként csatolnia kell a pályázó és a vele egy
háztartásban élõk jövedelemigazolását,
melybõl megállapítható az egy fõre jutó ha-
vi jövedelem.

Megjegyzés:
Az 1993. évi III. törvény 4. §. /1/ bek.

a./ pontja értelmében jövedelemnek mi-
nõsül: �a személyi jövedelemadóról szóló
törvényben jövedelemként meghatáro-
zott, belföldrõl vagy külföldrõl származó
vagyoni érték (bevétel) munkavállalói já-
rulékkal, személyi jövedelemadóval,
egészségbiztosítási és nyugdíjjárulékkal,
magán-nyugdíjpénztári tagdíjjal, vala-
mint a jövedelemadóról szóló törvényben
elismert költségekkel csökkentett része,
függetlenül attól, hogy adómentesnek
vagy adókötelesnek minõsül, ideértve a
bármely ország jogszabálya alapján fo-
lyósított nyugdíjat.

Nem minõsül jövedelemnek a temetési
segély, az alkalmanként adott átmeneti se-
gély, a lakásfenntartási támogatás, a rendkí-
vüli gyermekvédelmi támogatás, a nevelõ-
szülõk számára fizetett nevelési díj és külön
ellátmány, az anyasági támogatás, a 13. ha-
vi nyugdíj, valamint � a személyes gondos-
kodásért fizetendõ személyi térítési díj
megállapítása kivételével � a súlyos moz-
gáskorlátozott személyek pénzbeli közleke-
dési kedvezményei, a rokkantsági járadék, a
vakok személyi járadéka és a fogyatékossá-
gi támogatás.� 

Az ösztöndíjra szociálisan legrászorul-
tabbak kiválasztásának fõ szempontjai:

� pályázó árva vagy félárva,
� eltartó, szülõ munkanélküli vagy

öregségi nyugdíjban részesül, illetve
tartósan beteg, rokkant,

� a családban élõ eltartottak száma,
� a pályázó részesül-e kollégiumi ellá-

tásban,
� közös háztartásban élõk egy fõre jutó

havi nettó jövedelmének összege.

Indokolt esetben � további információ-
szerzés céljából � a pályázó vagyoni hely-
zetének vizsgálatára környezettanulmány
végezhetõ.

A pályázat eredménye nyilvános: a pá-
lyázó pályázata benyújtásával hozzájárul a
pályázat eredményének, illetõleg a pályá-
záskor rendelkezésre bocsátott személyes
adatainak az azonosítás célja érdekében
szükséges mértékben történõ nyilvánosság-
ra hozatalához.

A pályázó pályázata benyújtásával hoz-
zájárul ahhoz, hogy a felsõoktatási intéz-
ménybe történõ felvételi vizsgája eredmé-
nyérõl az Országos Felsõoktatási Felvételi
Iroda a Felsõoktatási Pályázatok Osztályá-
nak, illetõleg a helyi önkormányzat számá-
ra tájékoztatást nyújtson.

A pályázó írásban köteles 2005. augusz-
tus 31-ig az OM Alapkezelõ Felsõoktatási
Pályázatok Osztálya részére bejelenteni,
hogy a 2005/2006. tanévben melyik felsõ-
oktatási intézményben (az intézmény, kar
és szak/szakpár teljes nevének pontos
megjelölésével) kezdi meg tanulmányait.
Az írásbeli értesítés elmulasztása esetén az
ösztöndíjas az ösztöndíj folyósításából ki-
zárható.

Amennyiben a �B� típusú pályázat során
támogatásban részesülõ ösztöndíjas a támo-
gatás idõtartama alatt sikeresen pályázik
�A� típusú ösztöndíjra, �B� típusú ösztön-
díját automatikusan elveszti.

A települési önkormányzat az általa tá-
mogatásban részesített ösztöndíjasok listá-
ját legkésõbb 2004. november 24-ig az ön-
kormányzat hirdetõtábláján, majd a Vasvári
Újságban közzé teszi.

A pályázó a települési önkormányzat
döntése ellen fellebbezéssel nem élhet.

A pályázati ûrlapok a Szervezési és
Jogi Osztályon munkaidõben átvehetõk.
Részletesebb tájékoztatást az ösztöndíj-
jal kapcsolatban ugyanitt kaphatnak a
pályázók, illetve az 572-014-es telefon-
számon.

Vasvár Város
Önkormányzata

Bursa Hungarica Ösztöndíjpályázat
�B� típusú pályázati kiírás
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Péntek délután Csempeszkopács, ragyogó
napsütés, a Sportcentrum megtelt a Vas Me-
gyei Közútkezelõ Kht. dolgozóival. Itt ren-
dezték meg az újraalapítás utáni II.megyei
kispályás labdarúgó tornát. A bajnokság fõ-

védnöke: Kovács Jenõ, a Vas Megyei Közút-
kezelõ Kht. ügyvezetõ-igazgatója volt. A ren-

dezvény összefogója és újraindítója a KHT.
SZB-titkára. A rendezés jogát a tavalyi baj-
nok, a vasvári üzemmérnökség kollektívája
kapta meg. Tõlünk rendezõktõl mind a négy
üzemmérnökség elfogadta a meghívást, és a
központ csapata is leadta nevezését. Így hát
minden adva volt egy kitûnõ sportrendezvény
megtartásához. A �jutalombónusz csapat�, a
Mogyorósi Attila vezette vasvári üzemmér-
nökség gondoskodott a megfelelõ hely kivá-
lasztásáról, a vendéglátás megszervezésérõl.
A torna lebonyolításában szorgoskodott még
Herceg László, a vasvári csapat kapitánya.

Az estebéd elkészítésében közremûködött
Bõsze Imre a �Közútkezelõ legjobb szakácsa
2004.� cím birtokosa, no és serény kis csapa-
ta.

S miként zajlott a megyei bajnokság? Nos

elég ha annyit mondunk, többen azóta éjsza-
kánként � az otthoni kiadós esti vacsorát kö-
vetõen � kihagyott gólhelyzetekrõl és baleseti
sportsebészetrõl álmodnak. Ám a parázs csata,
valljuk be, sportszerû mérkõzéseket hozott,

bár a szikrázó játék és a hatalmas tempó sok
energiát emésztett fel. Ami rendjén is van,

hisz lagymatag játékot látni elég ha
kilátogatunk a magyar bajnoki mér-
kõzésekre. Egyébként is, egy évben
csak egyszer van közutas sportnap,
focibajnokság. 

S ki vihette haza a II. közutas ku-
páról az elsõséggel járó serleget?
Természetesen a vasvári üzemmér-
nökség csapata.

A megyei bajnokság végeredmé-
nye:

1. VASVÁRI üzemmérnökség
csapata

2. SZOMBATHELYI üzemmér-
nökség 

3. KÖRMENDI üzemmérnökség
4. KÖZPONT csapata

5. SÁRVÁRI üzemmérnökség
Egyéni díjazottak:
Legjobb kapus Gulyás Gyula SZOMBAT-

HELYI üzemmérnökség
Legjobb mezõnyjátékos Vass József VAS-

VÁRI üzemmérnökség
Gólkirály Hantó Zsolt VASVÁRI üzem-

mérnökség
A helyezetteknek járó kupákat, oklevele-

ket, egyéni díjakat Mogyorósi Attila, a VAS-
VÁRI üzemmérnökség vezetõje adta át. Az
eredményhirdetés, díjkiosztás után a játéko-
sok és a szurkolók közös tekézésen vettek
részt. A sportnap a helyszínen elkészített pör-
költ elfogyasztásával és a kihagyott helyzetek
megvitatásával, �jövõre újra ugyanitt� szlo-
gennel, jó hangulatban ért véget.

Kép és szöveg: Sipos Károly

Közutas megyei focibajnokság
Vasvár mint kupavédõ és rendezõAugusztus 10. Valakinek ez a dátum nem

mond semmit, de 17 gyermeknek egy tábor kez-
detét jelentette. Hogy hol? Balatonberényben.
Gondolom sokaknak a gyerekkori nyaralásuk jut
eszükbe... Talán egy kicsit idézzük fel...

Reggel  az iskola elõtt gyülekeztünk, sokak
ekkor tudták meg , hogy Edit néni (önhibáján
kívül) sajnos nem tud velünk jönni. Az indulás-
kor azonban õ is integetett a kocsiknak és a kis-
busznak, amivel útnak eredtünk.

Szerencsés megérkezésünk után elfoglaltuk a
szállást. A gyerekek már gyakorlott mozdulatok-
kal pakoltak ki, hisz nem volt új számukra a tá-
bori élet. Jól végezvén dolgunkat, egy kis felfe-
dezõ túrára indultunk a tábor területén, valamint
ebéd után � jó idõ lévén � a délutánt fürdéssel
töltöttük. Fürdés közben, ki a kagylókkal, ki pe-
dig a halakkal ismerkedett. Este pedig lazítás-
ként, megmutathatták tánctudásukat.

A második napon magunkhoz vettük túlélõ
felszerelésünk, és átvonatoztunk Keszthelyre.
Ott megcsodálhattuk a Csigaparlamentet, a Ba-
bamúzeumot és a Panoptikumot. A nagy meleg-
tõl és a sok látnivalótól kifáradva pihentünk
meg, és �lakomát� tartottunk a Festetics-kastély
csodálatos udvarában. Felfrissülve indultunk
vissza a vasútállomásra. A táborba visszaérve, a
Balatonban lemostuk a hosszú út porát. Estére
mindenki kitikkadt, és hamar álomra hajtotta
volna a fejét, de olyan szépen hullottak a csilla-
gok, hogy nem lehetett kihagyni...

A következõ napot a táborban töltöttük, mivel
mi voltunk az ügyeletesek. Ez azt jelentette,
hogy aznap nekünk kellett megteríteni, az étte-
remben rendet tartani, stb. 2 étkezés között az
akadályversenyen is részt vettünk, ahol aerobi-
koztunk, csónakot toltunk, énekeltünk... A záró
estén kaptunk is egy oklevelet aktivitásunkért!
Ezt még jobban bizonyították szellemek formá-
jában a vacsora alatt és az éjszaka folyamán a kis
csínytevõk!

A hazautazás reggelére beborult, így � terve-
inket megváltoztatva � hazafelé egy kis kitérõt
tettünk a Kis-Balaton Házba, majd a kehidakus-
tányi élményfürdõbe. A gyerekek a kagylós talaj
után végre bátran lépkedtek a vízbe, és élvezték
a fürdõzést. Majd a kocsikba ülve, jót aludtak, és
Vasvár határában vidáman ébredtek a hazatérés
örömével!

Köszönet mindazoknak, akik hozzájárultak a
táborozás sikeres lebonyolításához.

Sejberné Szabó Mariann

Táboroztunk
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A Vas megyei Sportigazgatóság és a Speci-
ális Sportszövetség Kiss Zoltán megyei refe-
rens vezetésével sporttábort szervezett au-
gusztus 6�13. között Balatonberényben,
melynek négy vasvári tanuló is résztvevõje
volt. Az anyagi hátteret sok megyei szponzor
biztosította. 

A tábor bõvelkedett sportprogramokban,
különféle bajnokságokban, ügyességi és sor-
versenyekben, melyeken rendszeresen részt
vettünk. Kirándulásainkon megismerkedtünk
Fonyód, Tihany, Balatonfüred és Siófok neve-
zetességeivel.

A tanulók felejthetetlen élményekkel, okle-
velekkel és a szponzorok által adományozott
ajándékokkal tértek haza. Köszönjük nekik és
Kiss Zoltánnak is a sok-sok szervezõ munkát,
amellyel emlékezetessé tették ezt a táborozást,
s bízunk a folytatásban.

Molnár Gyula

Sporttábor
Balaton-

berényben

Elõször az elõzményekrõl röviden. Az elsõ
három forduló eredményei: Vasvár�Vát 3:0
(ifi: 7:0), Acsád-Vasvár 2:3 (ifi: 4:2), Vasvár�
Búcsú 0:2 (ifi: 14:2). E hazai hidegzuhany
után a VVSE vezetése kölcsönös megegye-
zéssel megvált Elekes Zoltán edzõtõl. A felju-
tás egyértelmû cél, s ezt látta veszélyben a ve-
zetés. A játékosok sikeresebb motíválása cél-
jából a Catomió János, Horváth Levente játé-
kos-edzõ páros vezényli a csapatot a további-
akban. Levente emellett a játékosok gyúrását
is végzi. Úgy néz ki, hogy ed-
dig jól mûködtek, az eredmé-
nyek jönnek: Horvátzsidány�
Vasvár 0:3 (ifi: 3:10), Vas-
vár�Gyöngyösfalu 2:0 (ifi:
5:1), Ják�Vasvár 0:3 (ifi: 2:2).

Itt jegyzem meg, hogy az
új szezon elején váltás történt
az ifi és a serdülõcsapat edzõi
posztján is. Az ifiknél Gyön-
gyösi Istvánt Szijj László, a
serdülõknél Horváth Lászlót
Sipos Sándor váltotta. Ered-
ményes utánpótlás nevelést
kívánunk nekik.

A 7. fordulóban itthon ját-
szott csapatunk, s ismét rangadót. Ezúttal a
Felsõcsatár legyõzése volt a házi feladat. A

Tóth Cs. � Mátyás I., Hantó Zs., Pónácz J.,
Kovács Gergely � Kránitz Sz. (Varga S.),
Stieber Á. (Catomió J.), Takács Z., Lõdi L. �
Döbör Zs., Pál T. felállású csapat 5:2 arányban
bizonyult jobbnak. 

Gólszerzõk: Lõdi (10., 78.), Pónácz (57.,
11-esbõl), Döbör (65.), Balogh (70.), ill. Poch
Z. (17.), Tóth Kr. (20.). Az ifi mérkõzés ered-
ménye: 1:1, a hazai gólt Vass J. lõtte.

A korai megnyugtató hazai vezetõ gól után
két védelmi hibából megfordította a mérkõzés
állását a vendégcsapat, amely a több magas és
erõs felépítésû játékosával fél óráig megõrizte
pozícióját. A szünetben rendezte sorait a hazai
gárda, a támadósor a becserélt Catomióval erõ-
teljesebben rohamozott. A jogos 11-es értékesí-
tése után a mieink céltudatossága egyre jobban
érvényesült az egyre fáradó és gyakrabban hi-
bázó vendégekkel szemben. A további két cse-
re idõben történt a támadások fokozása és a

frissítés céljából. Érdekes és lényeges, hogy
Döbör visszavonása után lett veszélyesebb és
gólt is lõtt. Valljuk be, hogy irányító középpá-
lyás az õ igazi posztja és irányítóra szüksége
van a csapatnak. Úgy néz ki, hogy jó csapat-
szellem alakult ki, nõtt az elszántság, a kispa-
don még több jó játékos is bevethetõ állapotban
van. Erre szükség is lesz a továbbiakban, mert
kényszerûen idegenben kell megvívni az õszi
forduló hátralévõ meccseit. A bajnokság szer-
vezõi szeptember végéig engedték, hogy Vas-
vár az öltözõ átépítése miatt rendkívüli körül-
mények között rendezze hazai mérkõzéseit.
Mérkõzés elõtt átöltözés az általános iskolában,
(a játékvezetõk is), a szünetben pihenés és
megbeszélés a gyepen, majd a mérkõzés után
zuhanyozás, öltözés ismét az iskolában. A hû-
vös, esõs idõ beálltával így nem folytatható a
bajnokság, tehát fel kell cserélni a pályaválasz-
tói jogot. Reméljük, hogy ellenfeleink
megértõek lesznek és csapatunk is helytáll a so-
rozatos idegenbeli meccseken.

A tabella állása a 7. forduló után: 1. Vasvár
18 pont, 18:6 gólarány.

A sportöltözõn kész a tetõ, de nagyon sok
szakipari munka következik még: villany-,
gáz-, vízvezetékek szerelése, vizesblokkok ki-
alakítása, központi fûtés, hideg- és melegbur-
kolatok, festés). Reméljük, hogy a helyi vál-
lalkozók jól együttmûködnek, s további csú-
szások már nem nyújtják el a nagyon várt be-
fejezést. A csapatoknak a hétközi edzéseket
továbbra is az említett mostoha körülmények
között kell végezni. Hajrá Vasvár!

� UJ �

Vasvár vezeti a tabellát

Csapadékmennyiség
az általános iskola

területén

január 26,2 mm 0,87 mm/nap
február 53,4 mm 1,81
március 81,2 mm 2,6
április 62,5 mm 2,7
május 55,1 mm 1,8
június 109,7 mm 3,6
július 19,8 mm 0,6
augusztus 32,4 mm 1,1

Piri I. Tamásné

Jótékonysági bál

a Kócos ördögök
közremûködésével

Vendég:
Kardos László Általános Iskola énekkara

Kármentõ Népzenei Együttes
Kenderke Alapfokú Néptánciskola

növendékei

Idõpont: Október 16.
Kapunyitás: 19.00 óra

Helyszín: Mûvelõdési Ház
Belépõdíj: 400Ft

Büfé
Elõvétel: Savaria Tourist Iroda
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� Keresek Vasváron kiadó egyszobás,
gázfûtéses garzonlakást, vagy novembertõl
társbérlõt. Tel.: 70/510-54-63.

� Német tanítást, angol korrepetálást vál-
lalok. Érdeklõdni: 30/476-7208.

� Korrepetálást, alsósok felzárkóztatását
vállalom Vasváron és környékén. Érdeklõd-
ni: 70/389-91-44.

� Vasváron 50 m2-es BÚTOROZATLAN
LAKÁS AZONNALI KÖLTÖZÉSSEL KI-
ADÓ. Tel.: 30/507-21-09.

� Vasváron azonnali költözéssel albérle-
tet keresek. Telefon: 70/61-50-543.

� Konyhabútorok, lakásbelsõk tervezése
szaktanácsadással megfizethetõen. Érdek-
lõdni: 30/376-31-48.

� Takarítást vállalok Vasvár és környé-
kén. Tel.: 30/592-08-63.

� Takarítást vállalok. Szõnyegtisztítás,
kárpittisztítás, környezetbarát technológiá-
val. Telefon: 30/4876-68-23.

� Keresek Vasváron kiadó egyszobás,
gázfûtéses garzonlakást vagy novembertõl
társbérlõt. Telefon: 70/510-54-63.

� 30 m2-es, 1 szobás, 2. emeleti, kom-
fortos, egyedi fûtésû lakás eladó. Érdek-
lõdni este 7 órától a 370-620-as telefon-
számon lehet.

� Háromszobás lakás azonnali költözés-
sel eladó. Érdeklõdni: este 7 órától a 370-
620 telefonszámon.

� Háromszobás lakás azonnali költözés-
sel eladó. Érdeklõdni: 70/592-7140.

� Vasvár kismákfai hegyen 550 m2 terület
szõlõ és új pince eladó. Érdeklõdni: 17 óra
után telefonon a 94/370-127 számon lehet.

Apróhirdetés

Anyakönyvi hírek
Házasságkötés: Frigy Szilvia és

Vinkelbauer Péter, Rigler Krisztián és Ma-
gyar Mária

TEHERFUVAROZÁST
autó- és munkagépszállítást vállalok

3 tonnáig, hétvégén is!

Harmath Attila
Vasvár � Telefon: 30/428-0607

10 FOGYNI VÁGYÓT
KERESÜNK!
Mellékjövedelem.

Érdeklõdni a következõ telefonszámokon lehet:
30/642-1987 � 30/310-7284 � 30/492-3476


